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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  

Beslut  
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) och vice ordföranden Andréa 
Hedin (M) utses att justera protokollet från dagens sammanträde. 
  
Justering av protokollet ska ske senast den 6 mars 2024. 
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§ 2 
Anmälan av protokoll  

Beslut  
  
2.1 Anmälan av protokoll från utbildningsförvaltningens 
förvaltningsgrupp den 13 februari 2024 
  
Protokoll från utbildningsförvaltningens förvaltningsgrupp den 13 
februari 2024 anmäls och läggs till handlingarna. 
  
2.2 Anmälan av protokoll från utbildningsnämndens, 
förskolenämndens och SISAB:s råd för 
funktionshinderfrågor den 14 februari 2024 
  
Protokoll från utbildningsnämndens, förskolenämndens och 
SISAB:s råd för funktionshinderfrågor den 14 februari 2024 anmäls 
och läggs till handlingarna. 
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§ 3 
Anmälan av beslut från kommunfullmäktige, 
kommunstyrelsen och stadens nämnder inom nämndens 
verksamhetsområden  
UTBF 2024/228 
 

Beslut  
Beslut från kommunfullmäktige, kommunstyrelsen och stadens 
nämnder inom utbildningsnämndens verksamhetsområde anmäls. 
 
Handlingar i ärendet 

 UTBF 2024/228-1 Anmälan av beslut från 
kommunfullmäktige, kommunstyrelsen och stadens nämnder 
februari 2024 

 UTBF 2024/228-1.5 KF § 13 Projekt ombyggnad av 
fastigheten Pilträdet 11 

 UTBF 2024/228-1.1 KF § 16 Stockholms stads reviderade 
strategi 2024-2026 för att förhindra att barn, unga och unga 
vuxna dras in i kriminalitet 

 UTBF 2024/228-1.2 KF § 20 Gemensamma miljökrav vid 
upphandling av entreprenader 

 UTBF 2024/228-1.3 KF § 17 Riktlinje för chefsstruktur och 
chefsnivåer i Stockholms stad 

 UTBF 2024/228-1.4 KF § 14 Maxtaxa 2024 - nya avgifter 
förskola, fritidshem och omsorg på obekväm arbetstid 

 

Sida 5 (59)



 
 

Utbildningsnämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-22 

§ 4 
Anmälan av delegationsbeslut, inkomna handlingar med 
mera  
UTBF 2024/209 
 

Beslut  
Utbildningsnämnden anmäler följande delegationsbeslut: 
  

1. Anmälan av delegationsbeslut inom 
utbildningsförvaltningen till och med den 8 februari 2024 
(bilaga a). 

2. Anmälan av anställningsbeslut enligt ärendegrupp 1002 
(bilaga b). 

3. Anmälan av beslut om att skolplikten upphör på grund av 
varaktig vistelse utomlands enligt ärendegrupp 407a (bilaga 
c). 

4. Anmälan av beslut om uppskjuten skolplikt enligt 
ärendegrupp 405 (bilaga d). 

5. Ordförandebeslut – Begäran om anstånd. Dnr. UTBF 
2024/623 (bilaga e). 

6. Anmälan av rapporterade anmälningar avseende kränkande 
behandlingar till och med den 9 februari 2024, 
diarienummer 4.3.2–2060/2023. 

 
Handlingar i ärendet 

 UTBF 2024/209-3 Anmälan av delegationsbeslut och 
inkomna handlingar februari 2024 

 UTBF 2024/209-4 Bilaga a Delegationsbeslut till och med 
den 8 februari 2024 

 UTBF 2024/209-5 Bilaga b Anställningsbeslut februari 2024 
 UTBF 2024/209-6 Bilaga c Varaktig vistelse utomlands 

februari 2024 
 UTBF 2024/209-7 Bilaga d Uppskjuten skolplikt februari 

2024 
 UTBF 2024/209-8 Bilaga e Ordförandebeslut - Begäran om 

anstånd 
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§ 5 
Verksamhetsberättelse 2023 för utbildningsnämnden  
UTBF 2023/6712 
 

Beslut  
1. Verksamhetsberättelse 2023 för utbildningsnämnden 

godkänns och överlämnas till kommunstyrelsen. 
2. Utbildningsnämnden ansöker om ombudgetering av 

investeringsmedel för trygghetsskapande åtgärder till 2024 
om sammanlagt 1,05 mnkr avseende Snösätraskolan (0,9 
mnkr) och Hässelbygårdsskolan (0,15 mnkr). 

3. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I verksamhetsberättelsen 2023 bedömer förvaltningen att 
utbildningsnämnden i stor utsträckning bidrar till 
kommunfullmäktiges inriktningsmål. Sammantaget bedöms att 
inriktningsmål 1; Ett Stockholm som håller samman med en stark 
och jämlik välfärd i hela staden uppnås delvis. Avvikelsen förklaras 
av att högt ställda mål för elevernas kunskaper och inflytande inte 
uppnås helt. Inriktningsmål 2; Ett grönt och fossilfritt Stockholm 
som leder en rättvis klimatomställning bedöms också uppfyllas 
delvis. För att nå målet fullt ut behöver resultaten för 
skolmåltidernas klimatpåverkan förbättras. Det tredje 
inriktningsmålet; Ett Stockholm med en stabil och hållbar ekonomi 
med utbildning, jobb och bostäder för alla bedöms uppfyllas helt, 
främst grundat på att nämnden redovisar en budget i balans efter 
fondförändringar. 
 
Ärendets beredning 
Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning i 
samverkan med övriga avdelningar inom utbildningsförvaltningen. 
  
Ärendet har behandlats i samverkan med den fackliga 
samverkansgruppen den 13 februari 2024. Ärendet har även 
behandlats av utbildningsnämndens råd för funktionshinderfrågor 
vid sammanträdet den 14 februari 2024. 
  
Förvaltningens förslag till beslut 

1. Verksamhetsberättelse 2023 för utbildningsnämnden 
godkänns och överlämnas till kommunstyrelsen. 

2. Utbildningsnämnden ansöker om ombudgetering av 
investeringsmedel för trygghetsskapande åtgärder till 2024 
om sammanlagt 1,05 mnkr avseende Snösätraskolan (0,9 
mnkr) och Hässelbygårdsskolan (0,15 mnkr). 

3. Beslutet justeras omedelbart. 
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Förslag till beslut 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslår att utbildningsnämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) konstaterar att det finns ett 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordföranden 
finner att utbildningsnämnden beslutar i enlighet med 
förvaltningens förslag. 
  
Särskilda uttalanden 
Andréa Hedin med flera (M) anmäler ett särskilt uttalande enligt 
följande: 
  

Skolan och rätten till utbildning har en central roll i vårt 
samhälle och undervisningen i Stockholm stads skolor ska 
bedrivas med hög kvalitet och i ändamålsenliga lokaler. Våra 
partier – Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet och 
Kristdemokraterna - delar en gemensam vision för 
Stockholms framtid där vi bejakar stadens styrkor och särart, 
och framförallt tror vi passionerat på stockholmselevernas 
möjligheter att var och en och tillsammans forma sina egen 
framtid och förverkliga sina drömmar. Trots stora utmaningar 
på både kort och lång sikt är vi övertygade om att Stockholm 
har förutsättningarna att, genom skolan, rusta barn och unga 
till att nå sin fulla potential. 
  
Det gångna året har varit utmanande för många av 
Stockholms skolor till följd av det ekonomiska läget och ett 
vikande elevantal, vi bedömer att detta är ihållande 
utmaningar som kommer att kräva fördjupade analyser och 
tydligt politiskt fokus de kommande åren. 
  
En skola som sätter kunskapsinlärningen i centrum kräver 
politiskt ledarskap och trots dess avsaknad under det 
socialdemokratiska styret gör de vuxna i skolans värld viktiga 
insatser för kommande generationer stockholmare. Stockholm 
har goda förutsättningar och ojämförliga resurser att tillgå för 
skolan men vi konstaterar att utvecklingen för skolresultaten i 
Stockholms skolor är fortsatt ojämlik. Att stockholmseleverna 
har goda möjligheter att nå höga kunskapsresultat oavsett 
vilken skola de väljer måste vara de kommande årens högsta 
prioritering. För att nå dit är vår personal är den viktigaste 
resurs vi har i staden. Att vara en attraktiv arbetsgivare som 
erbjuder utvecklingsmöjligheter och kompetensutveckling är 
viktigt för att både locka och behålla medarbetare och chefer 
inom utbildningsförvaltningen. 
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Det är Moderaternas övertygelse att alla barn och elever i 
Stockholms förskolor och skolor ska få möjligheter till en bra 
kunskapsutveckling. Den grund som läggs i de tidiga åldrarna 
och årskurserna är avgörande för att elever ska kunna 
tillgodogöra sig kunskap under hela skolresan. Att antalet 
elever som deltog i lovskola minskar med 300 gentemot 
föregående år är såldes olyckligt och bör följas upp med 
information till vårdnadshavare för att motivera fler att ta del 
av detta frivilliga erbjudande. I detta är det viktigt att 
prioritera de yngre årskurserna särskilt. 
  
En av förutsättningarna för en god utbildning och attraktiv 
skolmiljö är att eleverna upplever att de har en lugn och trygg 
miljö och har arbetsro på lektionerna. Det är alarmerande att 
den upplevda arbetsron för Stockholms elever fortsatt är låg 
då det riskerar att hämma elevernas kunskapsutveckling. 
Behovet av att prioritera detta är tydligt när mängden 
klagomål och synpunkter, till stor del härledda till konflikter 
elever emellan, har fördubblats från 2022. Vi förutsätter att 
detta analyseras närmare. 
  
Ännu kvarstår ett glapp i förhållande till antalet elever i 
Stockholm som har ”mycket stora behov” och ”stora behov”, 
baserat på Skolverket och Socialstyrelsens data, är fortsatt för 
stort. Antalet platser för dessa elever bör således fortsatt 
byggas ut. Kommunen som huvudman ska dock inte ensam 
möta hela den efterfrågan och det behov som finns när det 
finns en mångfald aktörer som erbjuder en utbildning av hög 
kvalitet för elever med särskilda behov. Att samverka med 
fristående aktörer är i detta fall angeläget. Vi anser det dock 
anmärkningsvärt och oroande att det inte finns några 
referenser till branschråd i verksamhetsberättelsen alls. 
  
Andelen elever med långvarig frånvaro som överstiger 50 
procent i grundskolan har vuxit och utgjorde över 1000 elever 
år 2022. Den totala frånvaron i grundskolan uppgår till 10,8 
procent vilket är väsentligt högre än årsmålet om fem procent. 
Mer behöver göras för att se till att varje elev får rätt till sin 
utbildning och de insatser som erbjuds för att fånga upp dessa 
barn behöver utvecklas och stärkas genom att stötta 
skolledare med enhetliga regler för långvarig frånvaro och 
resurser till närvarosamordnare. 
  

Jan Jönsson (L) anmäler ett särskilt uttalande enligt följande: 
  

Skolan och rätten till utbildning har en central roll i vårt 
samhälle och undervisningen i Stockholm stads skolor ska 
bedrivas med hög kvalitet och i ändamålsenliga lokaler. Våra 
partier – Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet och 
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Kristdemokraterna - delar en gemensam vision för 
Stockholms framtid där vi bejakar stadens styrkor och särart, 
och framförallt tror vi passionerat på stockholmselevernas 
möjligheter att var och en och tillsammans forma sina egen 
framtid och förverkliga sina drömmar. Trots stora utmaningar 
på både kort och lång sikt är vi övertygade om att Stockholm 
har förutsättningarna att, genom skolan, rusta barn och unga 
till att nå sin fulla potential. 
  
Det gångna året har varit utmanande för många av 
Stockholms skolor till följd av det ekonomiska läget och ett 
vikande elevantal, vi bedömer att detta är ihållande 
utmaningar som kommer att kräva fördjupade analyser och 
tydligt politiskt fokus de kommande åren. 
  
En skola som sätter kunskapsinlärningen i centrum kräver 
politiskt ledarskap och trots dess avsaknad under det 
socialdemokratiska styret gör de vuxna i skolans värld viktiga 
insatser för kommande generationer stockholmare. Stockholm 
har goda förutsättningar och ojämförliga resurser att tillgå för 
skolan men vi konstaterar att utvecklingen för skolresultaten i 
Stockholms skolor är fortsatt ojämlik. Att stockholmseleverna 
har goda möjligheter att nå höga kunskapsresultat oavsett 
vilken skola de väljer måste vara de kommande årens högsta 
prioritering. För att nå dit är vår personal är den viktigaste 
resurs vi har i staden. Att vara en attraktiv arbetsgivare som 
erbjuder utvecklingsmöjligheter och kompetensutveckling är 
viktigt för att både locka och behålla medarbetare och chefer 
inom utbildningsförvaltningen. 
  
Genom kunskap öppnas dörrarna till världen 
Genom kunskap öppnas dörrarna till världen och det är i 
skolan eleven tillägnar sig kunskap och bildning som gör att 
individen kan hitta sin väg i livet, oavsett bakgrund eller var i 
staden hen bor. Skolan lägger grunden för ett gott framtida liv 
och är den viktigaste skyddsfaktorn för barn i riskzon. 
Skolans betydelse är extra stor i våra särskilt utsatta områden. 
Liberalerna sätter alltid skolan först och när vi styrde skolan 
under föregående mandatperiod såg vi till att genomföra 
bland annat kunskapssatsningen på Järva, insatser för att 
stärka samhandlingen mellan socialtjänst och skola, och 
inrättade resursgrupper i alla stadsdelar. Men när de rödgröna 
tillträdde tog reformerna slut. 
  
Majoriteten har också för budget 2024 missat att ta med 
utbildningsnämnden och förskolenämnden i viktiga 
samverkansuppdrag. Detta är ett arbete som påbörjades i hög 
grad då Liberalerna ledde socialroteln och skolroteln under 
den förra mandatperioden, och som vi hela tiden såg till att 
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driva på arbetet i. Vi saknar detta engagemang från 
majoriteten. 
  
Stockholms skolor erbjuder på många sätt en fantastisk 
verksamhet, men vi ser också att det finns aspekter av det 
som framgår av verksamhetsberättelsen som kräver politiska 
initiativ och ansvarstagande. 
  
Vi vill återigen framhålla att det är beklagligt att det bland 
nämndens prioriterade områden för året framgår ett så 
ensidigt fokus på Järva. Staden behöver fortsätta ta ett större 
ansvar för Järvaområdet och fortsatt prioritera arbetet med att 
stödja barns och ungdomars skolgång, med fokus på 
skolnärvaro och kunskapsresultaten. Det är dock viktigt att 
allt fokus inte ensidigt hamnar på Järva, utan att även 
exempelvis de utsatta stadsdelarna i Skärholmen, Enskede-
Årsta-Vantör och Hässelby-Vällingby uppmärksammas. Vi 
noterar att vi här i verksamhetsberättelsen inte får veta 
någonting om vad som görs i andra utsatta områden och hur 
resultaten utvecklas där. 
  
När vi är ute på studiebesök beskriver verksamheter själva att 
de upplever problem med att hantera kränkningar utifrån 
HBTQI+perspektivet. Därför finner vi det besynnerligt att 
HBTQI-perspektivet helt saknas i verksamhetsberättelsen och 
verkar vara lågt prioriterat, trots att vi vid våra besök 
konstaterar att detta är ett stor värdegrundsproblem på många 
skolor. Det nämns endast kort i diskrimineringsbilagan och vi 
finner detta anmärkningsvärt med tanke på att många andra 
perspektiv, men inte detta, tas upp i huvuddokumentet. Vi har 
exempelvis tidigare noterat att HBTQI-certifieringar inte sker 
i stadens utsatta områden, och det är frågor som alla delar av 
staden behöver arbeta med för att utvecklingen ska gå framåt. 
  
Insatser för skolframgång för barn i samhällsvården är helt 
grundläggande för att förebygga kriminalitet och sociala 
problem. Men för placerade och omhändertagna barn finns 
inga skolresultat presenterade i verksamhetsberättelsen. 
Förvaltningen beskriver här en modell för samarbete mellan 
skolor och institutioner vid placering av elever men denna 
modell verkar inte fungera tillfredsställande då vi vet från 
besök på bl a ESS-gymnasiet att det skolor får för tunna 
underlag om de tidigare placerade eleverna. Och i 
förvaltningens eget remissvar på utredningen Barn och unga i 
samhällsvård beskriver man själva att återkoppling och 
informationsöverföring inte alltid fungerar. 
  
Det framgår att elevernas trivsel på Skolfam ökat, men 
poängen med Skolfam är att komma bort från 
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trivselperspektivet och fokusera på att höja förväntningarna 
från lärarna på eleverna så att de presterar åldersadekvata 
studieresultat och når behörighet till gymnasiet. I 
verksamhetsberättelsen redovisas inga resultat för eleverna i 
Skolfam. Innan Skolfam kom på plats låg socialtjänstens 
fokus ofta på enbart trivsel när det gäller 
familjehemsplacerade barn men inte om att uppnå 
skolresultaten. Som en följd av för låga förväntningar nådde 
de då inte heller resultat, trots kognitiva förutsättningar. 
  
De skolsociala teamen beskrivs i verksamhetsberättelsen sett 
till antal, men inga resultat redovisas, inte heller om elever 
har återkommit till skolan efter frånvaro. Vi är kritiska till att 
skolsociala teamen utvecklats till något som är fristående 
inom socialtjänsten då en viktig poäng har varit kopplingen 
till socialtjänstens myndighetsutövning. Därför behöver 
reformer vidareutvecklas. 
  
Vi ser att det finns brister i samverkan mellan skolan och 
socialtjänsten. Av oklar anledning inhämtas inte alltid 
medgivande för att bryta sekretessen till skolan. Skolorna får 
inte information från socialtjänsten om barnen har pågående 
insatser och insatserna samordnas inte. Vi konstaterar vid 
verksamhetsbesök också att skolorna inte upplever förbättrad 
samverkan med socialtjänsten överlag. Medgivanden om att 
bryta sekretess för att kunna samarbeta fritt inhämtas inte och 
skolorna får sällan återkoppling av utredning eller insats. 
  
Av Tertialrapport 2 fick vi redovisat att elever generellt 
uppger att studieron är låg i Stockholms skolor. I årskurs 8 är 
det så få som hälften som tycker att det är lugn och ro. I och 
med att det är ett så vanligt problem i grundskolan hade det 
varit önskvärt att också få ta del av resultat och analys av 
studiero för gymnasieskolan. Den trygghets- och 
studierorapport som årligen tas fram till nämnden bör 
fokusera på resultaten i stadens enkäter och ta fram åtgärder 
om den ska vara ett användbart styrinstrument. 
  
Anmälan om kränkande behandling och klagomål har ökat 
kraftigt. Det hänvisas till att det kan bero på högre 
anmälningsbenägenhet, men den väldigt stora ökningen ges i 
övrigt ingen förklaring. Sveriges Lärare har påkallat att det 
finns en hel del problem med hot och våld mot personal, 
därför är det inte osannolikt att det förekommer också i högre 
grad mellan elever. 
  
Yrkesprogrammen är inte lika populära som de nationella 
gymnasieprogrammen, trots att väldigt många ungdomar får 
arbete direkt efter att ha tagit examen på yrkesgymnasium. 
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Av verksamhetsberättelsen får vi tyvärr inte redovisat vilka 
åtgärder som vidtagits för att öka genomströmning och 
behörighet inom yrkesprogrammen. 
  
Av verksamhetsberättelsen framgår att anskaffningen av 
praoplatser till elever i grundskolan har blvit svårare nu än 
före pandemin. En förklaring som anges är att många 
arbetsgivare inte längre tar emot prao-elever som är under 18 
år, vilket gör att det således inte finns utrymme för 
grundskoleelever. Samtidigt kan prao i många fall fungera 
särskilt bra för elever som kanske är omotiverade till studier 
men samtidigt kan göra ett bra praktiskt arbete och sedan hitta 
motivation för skolarbetet. Överhuvudtaget är prao ofta ett 
bra sätt för elever med olika svårigheter att få prova på olika 
arbetsplatser. Det behöver göras ytterligare ansträngningar för 
att få fler arbetsgivare att öppna för prao även från 
grundskoleelever. Skolborgarrådet personligen bör engagera 
sig för detta i möten med bransch- och 
arbetsgivarorganisationer. 
  
Med anledning av de nationella skolresultat utifrån den 
senaste PISA-undersökningen som visade på oroväckande 
siffror när det gäller läsförmåga skulle Liberalerna vilja se en 
strategi för ökad läsförmåga och läslust parallellt med en 
strategi för inköp av skön- och facklitteratur samt tryckta 
läromedel. Med tanke på den nationella läskrisen så borde 
läsning ges större uppmärksamhet i förvaltningens rapport så 
att inte skolresultaten börjar rasa igen. Av 
verksamhetsberättelsen framgår inte resultat eller analys av 
hur läsförmågan utvecklas för eleverna i Stockholms skolor. 
  
Skolbibliotek främjar inte bara läsning och språkutveckling, 
utan stöder också elevernas inlärning. De skapar en miljö i 
skolan där eleverna kan dra sig undan för att studera eller få 
tid för återhämtning. Därutöver bidrar skolbiblioteket till att 
stödja undervisningen genom att tillhandahålla material som 
kompletterar läroplanen. 
  
Utbildade skolbibliotekarier bidrar till att eleverna får en 
bättre förståelse kring källor, hittar rätt text vid rätt tillfälle, 
känner till de vägar som finns för att få tag på litteratur, och 
lär känna hela nätverket för mediaförmedling. 
Skolbibliotekarien möter eleverna varje dag i skolan och är 
särskilt för elever med läs- och skrivsvårigheter. Vi 
konstaterar att det sker en långsam förbättring av 
skolbibliotek med fackutbildad skolbibliotekarie. I vår 
reservationsbudget lägger vi ett särskilt budgetuppdrag för att 
säkerställa att alla elever har tillgång till skolbibliotek och att 
andelen fackutbildade skolbibliotekarier ökar. 
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Vi konstaterat att många nyexaminerade lärare inte får den 
introduktion de har rätt till, vilket är en brist som behöver 
avhjälpas snarast. Det är viktigt för att behålla lärare i yrket. 
  
Vi hör från många rektorer att de känner att de står ensamma 
med svåra ekonomiska beslut och inte får det stöd de behöver 
från central förvaltning, särskilt under det ekonomiskt tuffa 
2023. Dessutom har rektorerna i utsatta områden i söderort 
inte alls nåtts av samma stöd och kompetensutveckling som 
rektorerna i Järva. Den ojämlikheten riskerar resultaten i de 
utsatta områdena i söderort på sikt. 
  

Claes Nyberg (C) anmäler ett särskilt uttalande enligt följande: 
  

Skolan och rätten till utbildning har en central roll i vårt 
samhälle och undervisningen i Stockholm stads skolor ska 
bedrivas med hög kvalitet och i ändamålsenliga lokaler. Våra 
partier – Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet och 
Kristdemokraterna - delar en gemensam vision för 
Stockholms framtid där vi bejakar stadens styrkor och särart, 
och framförallt tror vi passionerat på stockholmselevernas 
möjligheter att var och en och tillsammans forma sina egen 
framtid och förverkliga sina drömmar. Trots stora utmaningar 
på både kort och lång sikt är vi övertygade om att Stockholm 
har förutsättningarna att, genom skolan, rusta barn och unga 
till att nå sin fulla potential. 

  
En skola som sätter kunskapsinlärningen i centrum kräver 
politiskt ledarskap och trots dess avsaknad under det 
socialdemokratiska styret gör de vuxna i skolans värld viktiga 
insatser för kommande generationer stockholmare. Stockholm 
har goda förutsättningar och ojämförliga resurser att tillgå för 
skolan men vi konstaterar att utvecklingen för skolresultaten i 
Stockholms skolor är fortsatt ojämlik. Att stockholmseleverna 
har goda möjligheter att nå höga kunskapsresultat oavsett 
vilken skola de väljer måste vara de kommande årens högsta 
prioritering. För att nå dit är vår personal en av de viktigaste 
resurserna vi har i staden. Att vara en attraktiv arbetsgivare 
som erbjuder utvecklingsmöjligheter och 
kompetensutveckling är avgörande för att både locka och 
behålla medarbetare och chefer inom 
utbildningsförvaltningen. 
  
Pressad ekonomi 
I Verksamhetsberättelsen saknas tillräckligt utvecklade 
perspektiv kring den ekonomiska press som Stockholms 
skolor de senaste året varit starkt påverkade av. Detta behöver 
tydligare vara del av analys inför kommande år, såväl som i 
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det löpande arbetet och rapporteringen till nämnden, som 
sammanfattat i verksamhetsberättelser som kommer för att 
underlätta jämförelser mellan åren. 
  
Särskilt kommer detta att vara relevant utifrån trenden av 
fortsatt nedjusterade elevprognoser som påverkar såväl 
dimensionering av skolor såsom omprioriteringar inom 
befintlig verksamhet. 
  
Med tanke på det stora investeringskostnader som väntas och 
återkommande fördyringar vi ser av pågående och planerade 
projekt behöver även et tydligare fokus på kostnadskontroll 
och mer utvecklade sätt att hitta alternativa vägar som kortar 
ledtider hittas. Även här behöver en tydligare årlig 
beskrivning finnas över hur väl detta arbete har fallit ut och 
vilka övergripande risker eller möjligheter som har 
uppdagats. 
  
Utvecklade arbetssätt i Fokus 
Den föregående grönblåa majoriteten skapade med flertalet 
initiativ och nya arbetssätt ett fokus på resultatutveckling som 
gav resultat och håller i sig där det fortgår. 
Det är gott så att många initiativ fortsätter att vara del av 
verksamheten. Men samtidigt är det tydligt vid läsning av 
verksamhetsberättelsen för 2023 att vänstermajoriteten inte 
tar nya initiativ för att fortsätta arbetet, utan i mångt och 
mycket intar en förvaltande inställning och arbetssätt. Att 
exempelvis det lyckosamma arbetssättet för att vända 
resultaten på Järva inte vid starten av denna mandatperiod har 
blivit grund för liknande insatser i andra stadselsområden är 
anmärkningsvärt och tecken på passivitet. 
  
Det är därför angeläget att arbetet kommer igång med att ta 
Järvaexemplet, vilket också starkt efterfrågas av flera 
skolledningar i andra stadsdelar. 
  
Kunskapsresultat 
Det är noterbart att även om att den sjunkande trenden för 
skolornas resultat för åk 6 ser ut att ha avstannat, men ingen 
analys eller indikation på varför det skett eller vilka specifika 
utvecklade arbetssätt som vidtagits för att säkerställa en 
återgång till att nå det årsmål som nämnden har satt upp. De 
insatser som anges är redan pågående sedan lång tid, och 
därför behöver nya arbetssätt eller fokusområden tillkomma. 
  
Liksom i tertialrapporter saknas en analys av hur stadens 
resultat ska ställas i relation till andra delar av landet då ingen 
jämförelse görs rensat för stadens totala elevmix. Det gör att 
stadens resultat nog inte kan anses vara så högt som ofta lyfts 
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fram, åtminstone i flera stadsdelar. Flera andra kommuner 
och fristående huvudmän har utvecklat denna analys för att 
själva bättre kunna följa resultatutveckling över tid. Utifrån 
den totala fördelning staden har borde därför det uppsatta 
målet kunna nås, och det behöves en utvecklad analys och 
erkännande av att denna del i jämförelsen inte är 
tillfredsställande. 
  
Skolas sociala uppdrag 
Att ha en genomgången skolgång vet vi är en av de viktigaste 
faktorerna för att förhindra att barn påbörjar en bana i 
utanförskap och även kriminalitet, samt får möjlighet att 
utöva sin egenmakt som vuxna genom att etablera sig i alla 
delar av samhällslivet. 
  
Vi ser därför med oro på att fokus på samverkan mellan 
Utbildningsnämnden och Socialnämnden har minskat med en 
återgång till mer av separata insatser än samordning. I 
verksamhetsberättelsen skulle det även behövas ett 
konstaterande av vilka effekter det har givit för skolan att de 
s.k. Allvarssamtalen har avvecklats inom staden. Det är 
rimligt att anta att det har verkat menligt för att säkerställa 
fortsatt eller återupptagen skolgång för elever som har hög 
frånvaro eller bristande fokus under sin skoldag på grund av 
yttre faktorer eller sociala utmaningar. 
  
I arbetet behöver även Förskolenämnden tydligare integreras 
framöver liksom en tydligare redogörelse i 
verksamhetsberättelsen göras över status för samtliga 
skolsociala team. 
  

Ersättaryttrande 
Frida Bondesson (KD) anmäler ett ersättaryttrande enligt följande: 
  

Skolan och rätten till utbildning har en central roll i vårt 
samhälle och undervisningen i Stockholm stads skolor ska 
bedrivas med hög kvalitet och i ändamålsenliga lokaler. Våra 
partier – Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet och 
Kristdemokraterna - delar en gemensam vision för 
Stockholms framtid där vi bejakar stadens styrkor och särart, 
och framförallt tror vi passionerat på stockholmselevernas 
möjligheter att var och en och tillsammans forma sina egen 
framtid och förverkliga sina drömmar. Trots stora utmaningar 
på både kort och lång sikt är vi övertygade om att Stockholm 
har förutsättningarna att, genom skolan, rusta barn och unga 
till att nå sin fulla potential. 
  
En skola som sätter kunskapsinlärningen i centrum kräver 
politiskt ledarskap och trots dess avsaknad under det 
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socialdemokratiska styret gör de vuxna i skolans värld viktiga 
insatser för kommande generationer stockholmare. Stockholm 
har goda förutsättningar och ojämförliga resurser att tillgå för 
skolan men vi konstaterar att utvecklingen för skolresultaten i 
Stockholms skolor är fortsatt ojämlik. Att stockholmseleverna 
har goda möjligheter att nå höga kunskapsresultat oavsett 
vilken skola de väljer måste vara de kommande årens högsta 
prioritering. För att nå dit är vår personal en av de viktigaste 
resurserna vi har i staden. Att vara ett attraktiv arbetsgivare 
som erbjuder utvecklingsmöjligheter och 
kompetensutveckling är avgörande för att både locka och 
behålla medarbetare och chefer inom 
utbildningsförvaltningen. 
  
Ordning och reda i stadens ekonomi är en förutsättning för att 
alla verksamheter i staden ska fungera. Kristdemokraterna 
tycker därför att det är beklagligt att verksamhetsberättelsen 
visar hur vänstermajoriteten bland annat prioriterat frukost i 
skolan och naturskolor framför kärnverksamheten i denna 
svåra ekonomiska tid. Stockholmarna förtjänar ett styre som 
kan prioritera i svåra tider, precis som många familjer också 
tvingas prioritera. 
  
Det är däremot glädjande att vänstermajoriteten gjort en 
tvärvändning vad gäller bevarandet av Ekensbergsskolan. 
Efter att länge ha förordat en nedläggning tycks majoriteten 
till slut ha hörsammat oppositionens kritik, vilken också 
delades av många föräldrar till skolans elever. 
Kristdemokraterna kan bara beklaga att vänsterstyrets 
nerläggningshot har orsakat ovisshet och stress hos de 
föräldrar som har barn på skolan. Vi hoppas att vänsterstyret 
framgent undviker liknande tvära kast och istället tar ansvar 
för en långsiktigt hållbar skola. 
  
En förutsättning för att lyckas med kunskapsinhämtning i 
skolan är att det råder trygghet och studiero i stadens alla 
skolor. I den trygghetsrapport som kom under 
verksamhetsåret ser vi att så tyvärr inte är fallet. Det är därför 
av yttersta vikt att ordningsregler upprättas på samtliga 
skolor, samt en tydlig konsekvenstrappa när reglerna inte 
följs. Här måste vänsterstyret börja ta ansvar. 
  
I Kristdemokraternas Stockholm ska alla fritt kunna välja 
skola och fristående aktörer ska ges goda förutsättningar att 
verka på lika villkor som kommunen. Att stärka 
syskonförturen är också en reform för att underlätta för 
Stockholms familjer som Kristdemokraterna vill genomföra. 
Tyvärr kan vi konstatera att vänsterstyret har valt att inte ta 
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fasta på några sådana reformer. Politikens roll måste vara att 
underlätta och stödja familjers vardag i staden. 

 
Handlingar i ärendet 

 UTBF 2023/6712-1 (Godkänd - R 1) Verksamhetsberattelse 
2023 för utbildningsnämnden 

 UTBF 2023/6712-1.1 Bilaga 01 UtbN VB 2023 
 UTBF 2023/6712-1.2 Bilaga 02 uh018a 
 UTBF 2023/6712-1.3 Bilaga 03 Antal schablongrundande 

barn och elever VB 2023 
 UTBF 2023/6712-1.4 Bilaga 04 Anslagsenheter VB 2023 
 UTBF 2023/6712-1.5 Bilaga 05 Nyckeltal 2023 

Utbildningsnämnden 
 UTBF 2023/6712-1.6 Bilaga 06 Kvalitetsarbete samt vissa 

resultat i den kommunala grundskolan 2023 
 UTBF 2023/6712-1.7 Bilaga 07 Kvalitetsarbete samt vissa 

resultat i den kommunala gymnasieskolan 2023 
 UTBF 2023/6712-1.8 Bilaga 08 Uppföljning av intern 

kontroll 2023 
 UTBF 2023/6712-1.9 Bilaga 09 Utbildningsförvaltningens 

dokumentation av aktiva åtgärder enligt 
diskrimineringslagen 2023 

 UTBF 2023/6712-1.10 Bilaga 10 a Patientsäkerhetsberättelse 
(elevhälsan, skolfam) 2023  

 UTBF 2023/6712-1.11 Bilaga 10b Patientsäkerhetsberättelse 
RGRH 2023 

 UTBF 2023/6712-1.12 Bilaga 11 GDPR Årsrapport 2023  
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§ 6 
Blommensbergsskolan – Uppförande av paviljong samt 
sammanslagning av Ekensbergsskolan och 
Gröndalsskolan  
Förslag till genomförandebeslut 
UTBF 2023/2724 
 

Beslut  
1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 

genomförandeförslag att genomföra en sammanslagning av 
verksamheterna Ekensbergsskolan och Gröndalsskolan från 
den 1 januari 2025. 

2. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 
genomförandeförslag att den sammanslagna verksamheten 
byter namn till Blommensbergsskolan från den 1 augusti 
2025. 

3. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 
genomförandeförslag att uppföra en paviljong med 
tidsbegränsat bygglov på Blommensbergsskolans skolgård 
från augusti 2025. Uppskattad hyresgenererande 
projektkostnad uppgår till cirka 23,2 mnkr. Hyra år 1 uppgår 
till cirka 5,4 mnkr. 

4. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 
direktfinansierade kostnader om ca 10,1 mnkr inklusive 
restvärden kopplade till uppförandet av paviljong vid 
Blommensbergsskolan. 

5. Utbildningsnämnden ansöker hos kommunstyrelsens 
ekonomi- och trygghetsutskott om godkännande av 
genomförandeförslag att uppföra en paviljong med 
tidsbegränsat bygglov på Blommensbergsskolans skolgård 
från augusti 2025. Uppskattad hyresgenererande 
projektkostnad uppgår till cirka 23,2 mnkr. Hyra år 1 uppgår 
till cirka 5,4 mnkr. 

6. Utbildningsnämnden uppdrar åt utbildningsförvaltningen att 
återkomma till nämnden senast våren 2025 med ett 
inriktningsbeslut om ny skola på platsen där 
Ekensbergsskolan idag huserar. 

7. Beslutet justeras omedelbart. 
8. Att därutöver anföra: 

  
Ekensbergsskolans permanenta byggnad är i ett stort behov 
av underhåll. Både förvaltningen och fastighetsägaren SISAB 
bedömer att det är riskabelt att vara kvar i den permanenta 
byggnaden utan åtgärder, både på grund av de tekniska 
installationernas skick och inomhusmiljön. Vi ser att det är av 
stor vikt att undvika en situation där Ekensbergsskolans 
elever tvingas att evakueras akut utan att det finns en 
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alternativ lösning på plats, så som nyligen har skett på 
Björnbodaskolan. Därför vill vi att utbildningsförvaltningen 
går vidare med förslaget om en paviljonguppställning på 
Blommensbergsskolan, där Gröndalsskolan idag bedriver sin 
verksamhet. 
  
Underhållsåtgärder och långsiktiga kapacitetsökande 
lösningar på Ekensbergsskolan kommer att kräva en längre 
evakuering av verksamheten och i detta är paviljonger 
lösningen. Vi ser dock en risk för att de tillfälliga 
paviljongerna på Blommensbergsskolan blir kvar under en 
längre tid än nödvändigt om inte planering för nya och/eller 
renoverade skollokaler kommer igång omgående. Vår 
långsiktiga lösning är alltid permanenta skollokaler som 
också möjliggör bättre skolgårdar. Den långsiktiga plan som 
har funnits för en ny F-9 skola i Gröndal, Gröndalsskolan, 
ligger dock så långt fram i tiden att det inte är ett alternativ 
för de barn som just nu växer upp i området. Vi ser också att 
ett ökat behov kommer att uppstå den dag familjer flyttar in 
på Lövholmen men att detta ligger en bra bit in i framtiden 
och kommer att gå att lösa med kommande 
lokalförsörjningsplaner. För barnen som går i skolan i 
befintligt verksamhet krävs en lösning närmare i tid, vi ser 
därför att en avveckling av Ekensbergsskolan skulle vara 
olycklig. 
  
När elevantalsprognoserna nu kraftigt skrivs ned i staden 
krävs ett nytt grepp kring skolplaneringen. Fokus flyttas från 
byggnation av nya skolor till att avveckla tillfälliga 
paviljonger och inhyrningar. Det är dock viktigt att det finns 
möjlighet att återigen skala upp skolkapaciteten när 
barnantalet på sikt ökar igen. Om vi idag värnar de utpekade 
platser för skolor som vi har i staden kommer en sådan 
framtida utbyggnad bli bättre. Att idag frånträda sig 
skollokaler i stadsdelarnas centrala lägen kommer att leda till 
sämre lösningar för framtidens barn. Ekensbergsskolan ligger 
idag i ett sådan värnbart läge. Det är idag en populär och 
välfungerande skola som är placerad strategiskt i 
bostadsområdet. Därmed ser vi att det långsiktigt är viktigt 
för staden med en skola på platsen. 
  
Utbildningsförvaltningen får därför i uppdrag att återkomma 
till nämnden med ett förslag på en ny och/eller renoverad 
skola på den plats där Ekensbergsskolan står idag. I förslaget 
vill vi att förvaltningen tydligt redogör för vilka för- och 
nackdelar det finns med att ha en F-3 eller F-6-skola på 
platsen samt om denna verksamhetsmässigt kan hänga 
samman med Blommensbergsskolan för att kunna samnyttja 
strategiska funktioner. Vi vill också att förvaltningen 
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undersöker alla möjligheter för att kostnaderna för en 
eventuell marksanering inte ska bli hyresgenererande. 
Riskpåslaget i projektet behöver således vara tillräckligt för 
att kunna möta oförutsedda händelser och undvika 
fördyringar i ett senare skede. Avslutningsvis är det 
avgörande att planeringen för en ny Ekensbergsskola inte drar 
ut på tiden och att förvaltningen återkommer till 
utbildningsnämnden med ett förslag till beslut för en ny skola 
senast våren 2025. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Se gemensamt förslag till beslut från ordföranden Emilia Bjuggren 
med flera (S), vice ordföranden Andréa Hedin med flera (M), Tina 
Kratz med flera (V), Jan Jönsson (L), Aida Badeli (MP) och Claes 
Nyberg (C). 
 
Ärendets beredning 
Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning i 
samverkan med grundskoleavdelningen, SISAB, skolverksamheten 
samt samordnande huvudskyddsombud. Samråd med 
Stadsledningskontoret har genomförts. 
  
Ärendet har behandlats i samverkan med den fackliga 
samverkansgruppen den 13 februari 2024. Ärendet har även 
behandlats av utbildningsnämndens råd för funktionshinderfrågor 
vid sammanträdet den 14 februari 2024. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslår att utbildningsnämnden 
beslutar enligt det gemensamma förslaget från ordföranden Emilia 
Bjuggren med flera (S), vice ordföranden Andréa Hedin med flera 
(M), Tina Kratz med flera (V), Jan Jönsson (L), Aida Badeli (MP) 
och Claes Nyberg (C) enligt följande:   
  

1. Utbildningsnämnden godkänner 
utbildningsförvaltningens genomförandeförslag att 
genomföra en sammanslagning av verksamheterna 
Ekensbergsskolan och Gröndalsskolan från den 1 
januari 2025. 

2. Utbildningsnämnden godkänner 
utbildningsförvaltningens genomförandeförslag att 
den sammanslagna verksamheten byter namn till 
Blommensbergsskolan från den 1 augusti 2025. 

3. Utbildningsnämnden godkänner 
utbildningsförvaltningens genomförandeförslag att 
uppföra en paviljong med tidsbegränsat bygglov på 
Blommensbergsskolans skolgård från augusti 2025. 
Uppskattad hyresgenererande projektkostnad uppgår 
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till cirka 23,2 mnkr. Hyra år 1 uppgår till cirka 5,4 
mnkr. 

4. Utbildningsnämnden godkänner 
utbildningsförvaltningens direktfinansierade kostnader 
om ca 10,1 mnkr inklusive restvärden kopplade till 
uppförandet av paviljong vid Blommensbergsskolan. 

5. Utbildningsnämnden ansöker hos kommunstyrelsens 
ekonomi- och trygghetsutskott om godkännande av 
genomförandeförslag att uppföra en paviljong med 
tidsbegränsat bygglov på Blommensbergsskolans 
skolgård från augusti 2025. Uppskattad 
hyresgenererande projektkostnad uppgår till cirka 23,2 
mnkr. Hyra år 1 uppgår till cirka 5,4 mnkr. 

6. Utbildningsnämnden uppdrar åt 
utbildningsförvaltningen att återkomma till nämnden 
senast våren 2025 med ett inriktningsbeslut om ny 
skola på platsen där Ekensbergsskolan idag huserar. 

7. Beslutet justeras omedelbart. 
8. Att därutöver anföra: 

  
Ekensbergsskolans permanenta byggnad är i ett stort behov 
av underhåll. Både förvaltningen och fastighetsägaren SISAB 
bedömer att det är riskabelt att vara kvar i den permanenta 
byggnaden utan åtgärder, både på grund av de tekniska 
installationernas skick och inomhusmiljön. Vi ser att det är av 
stor vikt att undvika en situation där Ekensbergsskolans 
elever tvingas att evakueras akut utan att det finns en 
alternativ lösning på plats, så som nyligen har skett på 
Björnbodaskolan. Därför vill vi att utbildningsförvaltningen 
går vidare med förslaget om en paviljonguppställning på 
Blommensbergsskolan, där Gröndalsskolan idag bedriver sin 
verksamhet. 
  
Underhållsåtgärder och långsiktiga kapacitetsökande 
lösningar på Ekensbergsskolan kommer att kräva en längre 
evakuering av verksamheten och i detta är paviljonger 
lösningen. Vi ser dock en risk för att de tillfälliga 
paviljongerna på Blommensbergsskolan blir kvar under en 
längre tid än nödvändigt om inte planering för nya och/eller 
renoverade skollokaler kommer igång omgående. Vår 
långsiktiga lösning är alltid permanenta skollokaler som 
också möjliggör bättre skolgårdar. Den långsiktiga plan som 
har funnits för en ny F-9 skola i Gröndal, Gröndalsskolan, 
ligger dock så långt fram i tiden att det inte är ett alternativ 
för de barn som just nu växer upp i området. Vi ser också att 
ett ökat behov kommer att uppstå den dag familjer flyttar in 
på Lövholmen men att detta ligger en bra bit in i framtiden 
och kommer att gå att lösa med kommande 
lokalförsörjningsplaner. För barnen som går i skolan i 
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befintligt verksamhet krävs en lösning närmare i tid, vi ser 
därför att en avveckling av Ekensbergsskolan skulle vara 
olycklig. 
  
När elevantalsprognoserna nu kraftigt skrivs ned i staden 
krävs ett nytt grepp kring skolplaneringen. Fokus flyttas från 
byggnation av nya skolor till att avveckla tillfälliga 
paviljonger och inhyrningar. Det är dock viktigt att det finns 
möjlighet att återigen skala upp skolkapaciteten när 
barnantalet på sikt ökar igen. Om vi idag värnar de utpekade 
platser för skolor som vi har i staden kommer en sådan 
framtida utbyggnad bli bättre. Att idag frånträda sig 
skollokaler i stadsdelarnas centrala lägen kommer att leda till 
sämre lösningar för framtidens barn. Ekensbergsskolan ligger 
idag i ett sådan värnbart läge. Det är idag en populär och 
välfungerande skola som är placerad strategiskt i 
bostadsområdet. Därmed ser vi att det långsiktigt är viktigt 
för staden med en skola på platsen. 
  
Utbildningsförvaltningen får därför i uppdrag att återkomma 
till nämnden med ett förslag på en ny och/eller renoverad 
skola på den plats där Ekensbergsskolan står idag. I förslaget 
vill vi att förvaltningen tydligt redogör för vilka för- och 
nackdelar det finns med att ha en F-3 eller F-6-skola på 
platsen samt om denna verksamhetsmässigt kan hänga 
samman med Blommensbergsskolan för att kunna samnyttja 
strategiska funktioner. Vi vill också att förvaltningen 
undersöker alla möjligheter för att kostnaderna för en 
eventuell marksanering inte ska bli hyresgenererande. 
Riskpåslaget i projektet behöver således vara tillräckligt för 
att kunna möta oförutsedda händelser och undvika 
fördyringar i ett senare skede. Avslutningsvis är det 
avgörande att planeringen för en ny Ekensbergsskola inte drar 
ut på tiden och att förvaltningen återkommer till 
utbildningsnämnden med ett förslag till beslut för en ny skola 
senast våren 2025. 
  

Linnéa Vinge (SD) anmäler att hon ansluter sig till det 
gemensamma förslaget till beslut från ordföranden Emilia Bjuggren 
med flera (S), vice ordföranden Andréa Hedin med flera (M), Tina 
Kratz med flera (V), Jan Jönsson (L), Aida Badeli (MP) och Claes 
Nyberg (C). 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) konstaterar att det finns ett 
förslag till beslut och det är det gemensamma förslaget från 
ordföranden Emilia Bjuggren med flera (S), vice ordföranden 
Andréa Hedin med flera (M), Tina Kratz med flera (V), Jan Jönsson 
(L), Aida Badeli (MP) och Claes Nyberg (C). Ordföranden finner 
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att utbildningsnämnden beslutar i enlighet med det gemensamma 
förslaget. 
  
Ersättaryttrande 
Frida Bondesson (KD) anmäler i form av ett ersättaryttrande att hon 
ansluter sig till förslaget till beslut från ordföranden Emilia 
Bjuggren med flera (S), vice ordföranden Andréa Hedin med flera 
(M), Tina Kratz med flera (V), Jan Jönsson (L), Aida Badeli (MP) 
och Claes Nyberg (C) 
 
Handlingar i ärendet 

 UTBF 2023/2724-19 (Godkänd - R 4) Tjänsteutlåtande - 
Sammanslagning av Ekensbergsskolan och Gröndalsskolan 

 UTBF 2023/2724-20 Bilaga 1 Barnkonsekvensanalys 
Blommensbergsskolan - uppförande av paviljong samt 
sammanslagning av Ekensbergsskolan och Gröndalsskolan 

 UTBF 2023/2724-21 Bilaga 2a Blommensbergsskolan 
Genomförandeoffert 

 UTBF 2023/2724-22 Bilaga 2b SEKRETESS 
Blommensbergsskolan Offertunderlag 

 UTBF 2023/2724-23 Bilaga 3a Ekensbergsskolan 
Uppräkning projektkostnader 

 UTBF 2023/2724-24 Bilaga 3b SEKRETESS 
Ekensbergsskolan Offertunderlag 
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§ 7 
Björnbodaskolan – Kompletterande paviljong för att 
ersätta hus A och D  
Förslag till inriktningsbeslut 
UTBF 2023/6756 
 

Beslut  
1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

inriktningsförslag att tillfälligt uppföra en paviljong på 
Björnbodaskolan till en uppskattad hyresgenererande 
projektkostnad om cirka 25 mnkr och med en uppskattad 
tillkommande hyra år 1 om cirka 7,6 mnkr. 

2. Utbildningsnämnden begär hos kommunstyrelsens ekonomi- 
och trygghetsutskott om godkännande av inriktningsförslag 
att tillfälligt uppföra en paviljong på Björnbodaskolan till en 
uppskattad hyresgenererande projektkostnad om cirka 25 
mnkr och med en uppskattad tillkommande hyra år 1 om 
cirka 7,6 mnkr. 

3. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Reservationer 
Vice ordföranden Andréa Hedin med flera (M) reserverar sig mot 
nämndens beslut till förmån för eget förslag till beslut som 
redovisas under protokollets rubrik "Förslag till beslut". 
  
Claes Nyberg (C) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för 
eget förslag till beslut som redovisas under protokollets rubrik 
"Förslag till beslut". 
 

Sammanfattning av ärendet  
Till följd av nedstängningar av hus A och D som skett på grund av 
en försämrad inomhusmiljö på Björnbodaskolan står verksamheten 
inför en brist på viktiga funktioner. För att hantera denna situation 
har utbildningsförvaltningen vidtagit tillfälliga åtgärder, som 
innefattar en omställning av idrottssalen till matsal och 
förstärkningar för att möjliggöra viss undervisning vid 
Sörgårdsskolan. Utöver dessa åtgärder föreslår 
utbildningsförvaltningen att nämnden beslutar om en etablering av 
en paviljong för att återskapa och säkerställa skolans basfunktioner 
och erbjuda eleverna en ändamålsenlig utbildningsmiljö. 
  
Paviljongen är avsedd att vara en temporär lösning i väntan på 
byggnationen av en ny skolbyggnad och innebär bland annat att 
idrottssalen återgår till att användas som idrottssal. 
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Ärendets beredning 
Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning i 
samverkan med grundskoleavdelningen, skolverksamheten och 
SISAB. Samråd med huvudskyddsombud pågår. Samråd med 
stadsledningskontoret har inte avslutats. 
  
Ärendet har behandlats i samverkan med den fackliga 
samverkansgruppen den 13 februari 2024. Ärendet har även 
behandlats av utbildningsnämndens råd för funktionshinderfrågor 
vid sammanträdet den 14 februari 2024. 
  
Förvaltningens förslag till beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 
inriktningsförslag att tillfälligt uppföra en paviljong på 
Björnbodaskolan till en uppskattad hyresgenererande 
projektkostnad om cirka 25 mnkr och med en uppskattad 
tillkommande hyra år 1 om cirka 7,6 mnkr. 

2. Utbildningsnämnden begär hos kommunstyrelsens ekonomi- 
och trygghetsutskott om godkännande av inriktningsförslag 
att tillfälligt uppföra en paviljong på Björnbodaskolan till en 
uppskattad hyresgenererande projektkostnad om cirka 25 
mnkr och med en uppskattad tillkommande hyra år 1 om 
cirka 7,6 mnkr. 

3. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslår att utbildningsnämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Vice ordföranden Andréa Hedin med flera (M) och Claes Nyberg 
(C) föreslår att utbildningsnämnden beslutar enligt Moderaternas 
och Centerpartiets förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut. 
2. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

inriktningsförslag att tillfälligt uppföra en paviljong på 
Björnbodaskolan till en uppskattad hyresgenererande 
projektkostnad om cirka 25 mnkr och med en 
uppskattad tillkommande hyra år 1 om cirka 7,6 mnkr. 

3. Utbildningsnämnden begär hos kommunstyrelsens 
ekonomi- och trygghetsutskott om godkännande av 
inriktningsförslag att tillfälligt uppföra en paviljong på 
Björnbodaskolan till en uppskattad hyresgenererande 
projektkostnad om cirka 25 mnkr och med en 
uppskattad tillkommande hyra år 1 om cirka 7,6 mnkr. 

4. Utbildningsförvaltningen ges i uppdrag att under 2024 
återkomma med alternativ för hur en ny 
Björnbodaskola kan byggas till 2029 i enlighet med 
beslutet i senaste lokalförsörjningsplanen samt vad 
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som skulle krävas för att skolan skulle kunna 
tidigareläggas. 

5. Beslutet justeras omedelbart. 
6. Att därutöver anföra: 

  
Stockholms skolor ska vara attraktiva, trygga och 
ändamålsenliga för utbildningsverksamhet. Tyvärr är 
verkligenheten i lokalerna på Björnbodaskolan allt annat än 
det. Avsaknaden av rätt beslut i rätt tid har i första hand gått 
ut över eleverna men också över personalen, nu riskerar det 
dessutom att drabba ett helt bostadsområdes attraktivitet. 
  
Samtliga partier i utbildningsnämnden ställs inför ett 
fullbordat faktum att den rödgröna majoriteten inte har gjort 
särskilt mycket gällande Björnbodaskolan sedan dess att 
matsalen akut behövde stängas ner för snart ett år sedan. 
Istället för att beställa en paviljong och ta ett helhetsgrepp om 
skolans redan under 2023, som Moderaterna och 
Kristdemokraterna föreslog, kommer nu ett förslag på en 
omfattande paviljong som i bästa fall kan komma på plats till 
höstterminen 2025. Vi anser att det är ett politiskt 
misslyckande att inte mer har gjorts på snart ett år. 
  
Planerna på en ny Björnbodaskola har pågått i över 20 år och 
har skjutits på framtiden vid återkommande tillfällen. Den 
planerade f-9 skolan planeras nu, enligt 
lokalförsörjningsplanen för 2023-2040, istället som en f-6 
skola som ska stå klar 2029. Av aktuellt tjänsteutlåtande 
framgår att en skola tidigast kan stå klar 2033, innebärande 
ytterligare en försening. Denna kraftiga försening saknar 
tydlig motivering och påverkar bostadsområdets attraktivitet 
för barnfamiljer negativt. 

  
Staden står fortfarande inför höga investeringsvolymer och 
många projekt har skjutits på framtiden av goda skäl. 
Björnbodaskolan, på grund av sitt skick, faller dock i vår 
mening utanför andra typer av projekt som 
kapacitetsökningar eller nyproduktion och bör därför 
prioriteras upp. Skolan är idag bara ett skelett av tomma, 
mörka byggnader som kantas av en tillfällig paviljong ett 
faktum som skadar attraktiviteten för ett helt bostadsområde 
och är långt ifrån den standard som stockholmarna har rätt att 
förvänta sig av staden. Ledtiderna för planeringen av en ny 
skola är lång och det är därför angeläget att 
utbildningsförvaltningen återkommer med ett förslag på hur 
den tidsplanen som antogs i senaste lokalförsörjningsplanen 
kan efterlevas samt vad som skulle krävas för att den skulle 
kunna tidigareläggas. 
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Beslutsgång 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) konstaterar att det finns två 
förslag till beslut: förvaltningens förslag och ett gemensamt förslag 
från Andréa Hedin med flera (M) och Claes Nyberg (C). Förslagen 
ställs mot varandra och ordföranden finner att nämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Ersättaryttrande 
Frida Bondesson (KD) anmäler i form av ett ersättaryttrande att hon 
ansluter sig till förslaget till beslut från Andréa Hedin med flera (M) 
och Claes Nyberg (C). 
 
Handlingar i ärendet 

 UTBF 2023/6756-1 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande - 
Björnbodaskolan - Kompletterande paviljong för att ersätta 
hus A och D  

 UTBF 2023/6756-2 Bilaga 1 Inriktningsoffert Björnboda 
240129 signerad 
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§ 8 
Att främja fysisk aktivitet hos unga  
Remiss från stadsrevisionen, RVK 2023/87 
UTBF 2023/6833 
 

Beslut  
1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som sitt yttrande till 
stadsrevisionen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsrevisionen har på uppdrag av kommunfullmäktige granskat 
hur staden arbetar med fysisk aktivitet med fokus på unga flickor 
och unga med utsatt socioekonomisk bakgrund. 
  
Stadsrevisionen konstaterar att många av de aktiviteter och insatser 
som genomförs inte når målgruppen. I syfte att förbättra resultaten 
föreslås att utbildningsnämnden inför tydliga mål och förväntat 
resultat för rörelse och fysisk aktivitet under skoldagen samt att 
målen bryts ner för att tydliggöra ambitionsnivå såväl som för att 
möjliggöra utvärdering av det fortsatta arbetet. 
  
Utbildningsförvaltningen delar stadsrevisionens bild av att det 
behövs en ökad tydlighet i det arbete som ska genomföras för att 
insatserna ska komma upp i en tillräckligt hög nivå för fysisk 
aktivitet hos stadens barn och unga. Här behövs, menar 
förvaltningen vidare, även en gemensam kraftsamling och 
samverkan mellan stadens förvaltningar. 
  
Utbildningsförvaltningen föreslår att utbildningsnämnden 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det som 
sitt yttrande till stadsrevisionen. 
 
Ärendets beredning 
Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen. 
  
Ärendet har behandlats i samverkan med den fackliga 
samverkansgruppen den 13 februari 2024. Ärendet har även 
behandlats av utbildningsnämndens råd för funktionshinderfrågor 
vid sammanträdet den 14 februari 2024. 
  
Förvaltningens förslag till beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det som sitt yttrande till 
stadsrevisionen. 
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2. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslår att utbildningsnämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) konstaterar att det finns ett 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordföranden 
finner att utbildningsnämnden beslutar i enlighet med 
förvaltningens förslag. 
  
Ersättaryttrande 
Frida Bondesson (KD) anmäler ett ersättaryttrande enligt följande: 
  

Stadsrevisionen har på uppdrag av kommunfullmäktige 
granskat hur staden arbetar med fysisk aktivitet med fokus på 
unga flickor och unga med utsatt socioekonomisk bakgrund. 
Fysisk aktivitet vid ung ålder är en viktig faktor för att lägga 
grunden till ett hälsosamt liv, varför granskningen också är 
mycket viktig. 
  
Det är dock anmärkningsvärt att rapporten inte på ett enda 
ställe lyfter hur värderingar i vissa delar av samhället kan ha 
en negativ inverkan på flickors möjligheter till fysisk 
aktivitet. 
  
Järva stadsdelsnämnd beslutade nyligen att införa 
könsseparatistiska badtider på Husbybadet. I den 
efterföljande mediabevakningen framkom hur män som 
intervjuades i området motsatte sig att deras fruar skulle 
kunna bada samtidigt som andra män också befann sig i 
bassängen. En man sa att han inte heller skulle kunna 
koncentrera sig på att träna om det fanns kvinnor som badade 
samtidigt. Det är därför inte osannolikt att samma förlegade 
kvinnosyn riskerar att drabba tjejer och unga kvinnor i dessa 
områden med en hög andel invånare med utländsk bakgrund. 

  
I ljuset av den bild som framkommit av mediabevakning och 
stadsrevisionens uttalade fokus på just flickor med utländsk 
bakgrund, är det därför mer än anmärkningsvärt att 
värderingar och normer som konkurrerar med 
majoritetssamhällets, inte lyfts på ett enda ställe. 

 
Handlingar i ärendet 

 UTBF 2023/6833-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande - Att 
främja fysisk aktivitet hos unga 

 UTBF 2023/6833-1.1 Revisionsrapport nr 5/2023, för 
yttrande senast 29 feb 2024 (2/2) 
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§ 9 
Ändring av reglementen för vissa facknämnder och 
stadsdelsnämnder  
Remiss från kommunstyrelsen, KS 2023/1225 
UTBF 2023/6971 
 

Beslut  
1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat ”Ändring av reglementen för vissa 
facknämnder och stadsdelsnämnder” till utbildningsnämnden för 
yttrande. I förslaget till reviderat reglemente för utbildnings-
nämnden framgår de nya benämningarna för skolformerna anpassad 
grundskola och anpassad gymnasieskola. Vidare tydliggörs det att 
förskoleklass är en egen skolform som utbildningsnämnden 
ansvarar för. Förtydliganden har därtill gjorts angående nämndens 
ansvar för godkännande och tillsyn av fristående friliggande 
fritidshem. En kompletterande skrivning har också tillförts avseende 
nämndens ansvar för habiliteringen vid Riksgymnasiet för 
rörelsehindrade (RgRh). 
  
Utbildningsförvaltningen ställer sig positiv till föreslagna tillägg 
och ändringar i utbildningsnämndens reglemente. Förslaget till 
reviderat reglemente innehåller både nödvändiga uppdateringar 
utifrån regeländringar i skollagen och flera tydliggöranden utifrån 
utbildningsnämndens tidigare framförda önskemål om ändringar i 
reglementet. 
  
Utbildningsförvaltningen föreslår att utbildningsnämnden 
godkänner utbildningsförvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 
Ärendets beredning 
Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning i 
samverkan med grundskoleavdelningen och gymnasieavdelningen. 
  
Ärendet har behandlats i samverkan med den fackliga 
samverkansgruppen den 13 februari 2024. Ärendet har även 
behandlats av utbildningsnämndens råd för funktionshinderfrågor 
vid sammanträdet den 14 februari 2024. 
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Förvaltningens förslag till beslut 
1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslår att utbildningsnämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) konstaterar att det finns ett 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordföranden 
finner att utbildningsnämnden beslutar i enlighet med 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

 UTBF 2023/6971-2 (Godkänd - R 2) Tjänsteutlåtande - 
Ändringar i reglementet för utbildningsnämnden 

 UTBF 2023/6971-1.12 KS 2023/1225 Bilaga 10 
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§ 10 
För barn och unga i samhällsvård (SOU 2023:66)  
Remiss från kommunstyrelsen, dnr. KS 2023/1359 
UTBF 2023/7052 
 

Beslut  
1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Reservationer 
Vice ordföranden Andréa Hedin med flera (M), Jan Jönsson (L) och 
Claes Nyberg (C) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för 
eget förslag till beslut som redovisas under protokollets rubrik 
"Förslag till beslut". 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat ”För barn och unga i samhällsvård 
(SOU 2023:66)” till utbildningsnämnden för yttrande. Utredningen 
har haft i uppdrag att se över och föreslå åtgärder för att öka 
kvaliteten i vården när barn och unga placeras i familjehem, 
jourhem, stödboende och hem för vård och boende (HVB), 
inklusive särskilda ungdomshem, med stöd av socialtjänstlagen 
(SoL) och lagen med särskilda bestämmelser om vård av unga 
(LVU). 
  
Utredningen behandlar främst socialnämnders och myndigheters 
ansvarsområden men en del i uppdraget har bestått i att analysera 
vad som krävs för att placerade barn och unga ska få en väl 
fungerande skolgång. Vidare lyfter utredningen en rad åtgärder som 
syftar till att stärka gruppens skolgång, bland annat obligatoriska 
kunskapsbedömningar, utökade hälsobesök, underrättelseskyldighet 
för socialnämnden och förslag till särskilda uppdrag åt Skolverket 
och SPSM (Specialpedagogiska skolmyndigheten). 
  
Utbildningsförvaltningen ställer sig bakom utredningens förslag i 
stort. I vissa delar, framför allt i de avsnitt som rör elevgruppens rätt 
till stöd, anser förvaltningen att förslagen bör utvecklas och 
förtydligas. 
  
Förvaltningen saknar även en diskussion om att erbjuda målgruppen 
distans- och fjärrundervisning. Här skulle förvaltningen gärna se en 
uppmjukning av de snäva reglerna som skulle kunna komma 
placerade barn och unga till gagn. 
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Utbildningsförvaltningen föreslår att utbildningsnämnden 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det till 
kommunstyrelsen som svar på remissen 
 
Ärendets beredning 
Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen i samverkan med 
gymnasieavdelningen. 
  
Ärendet har behandlats i samverkan med den fackliga 
samverkansgruppen den 13 februari 2024. Ärendet har även 
behandlats av utbildningsnämndens råd för funktionshinderfrågor 
vid sammanträdet den 14 februari 2024. 
  
Förvaltningens förslag till beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslår att utbildningsnämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Vice ordföranden Andréa Hedin med flera (M), Jan Jönsson (L) och 
Claes Nyberg (C) föreslår att utbildningsnämnden beslutar enligt 
Moderaternas, Liberalernas och Centerpartiets förslag till beslut 
enligt följande: 
  

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
2. Att därutöver anföra följande: 

  
Vi ställer oss positiva till förslagen som framgår av den 
gedigna utredningen Barn och unga i samhällsvård. Bland de 
110 förslagen finns många som vi har drivit i många år. 
  
Det är bra att utredningen så tydligt lyfter fram vikten av 
uppföljning när det gäller placerade barns skolgång, hälsa och 
tandstatus. Stockholms stad borde gå före enligt de förslag vi 
lagt i Kommunstyrelsen på detta tema. 
  
Staden måste också gå före när det gäller att inrätta en pilot 
med TFCO (Treatment Foster Care Oregon): förstärkta 
behandlingsfamiljer för unga med antisocialt och/eller 
kriminellt beteende som är både billigare och har mycket 
bättre utfall än institutionsplaceringar, numera regelmässigt 
använt i bland annat Norge. 
  
Socialförvaltningen menar att förslaget om en särskild 
handläggare för varje placerat barn inte är en god prioritering 
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och förordar istället funktionen skolsamordnare 
(socialsekreterare med särskilt fokus på skolgången) som vi 
inom den grönblå majoriteten införde under den förra 
mandatperioden. Vi menar att en handläggare med 
barnrättsperspektiv behöver tillsättas i alla utredningar som 
direkt eller indirekt berör barn. Vi menar vidare att detta 
mycket väl kan kombineras med skolsamordnarrollen. 
  
Reformerna som föreslås i betänkandet kommer att kräva 
mycket resurser. Det behövs en nationell satsning på att 
förstärka socialtjänstens basorganisation, motsvarande den 
som skett angående polis- och rättsväsendet. 
  
Vi ser att eftervården för barn och unga som behandlats på 
institution behöver förbättras och det behöver möjliggöras för 
fortsatt stöd även efter att barnet fyllt 18 år. Detta då 
ungdomarna behöver mer stöd de första vuxenåren än de får 
idag för att kunna ta sig igenom gymnasiet och ut på arbets- 
och bostadsmarknaden. 
  
En brist i utredningen är att funktionshinderperspektivet 
genomgående saknas. Som socialförvaltningen skriver i sitt 
tjänsteutlåtande har många barn och unga som placeras i 
familjehem, på HVB och på SiS med stöd av SoL eller LVU 
olika funktionsnedsättningar som kräver särskild kompetens 
och särskilt bemötande. 
  
Utbildningsförvaltningen motsätter sig idén om en 
obligatorisk kunskapsbedömning. Vi är för detta då bl a 
Skolfam arbetar framgångsrikt med den typen av 
kunskapsbedömning. Görs inte denna bedömning 
rutinmässigt är det stor risk det faller mellan stolarna. Det har 
visat sig vanligt att elever som placeras missas vid 
lässcreeningar i årskurs 2, diagnostiska prov eller nationella 
prov. Förvaltningens inställning i den här frågan ter sig också 
märklig då vittnesmål frånbland annat ESS-gymnasiet 
konstaterar att de ofta får tunna underlag om de tidigare 
placerade eleverna. 
  
Det är bra att utbildningsförvaltningen i sitt remissvar tar upp 
möjligheterna till fjärr- och distansundervisning för den som 
blivit omhändertagen. Vi instämmer vidare i 
utbildningsförvaltningens bedömning att socialnämnden 
också skulle informera den avlämnande skolan om att eleven 
placerats i samhällsvård så att eleven skrivs ut och en 
överlämning mellan skolorna kan initieras skyndsamt. 
  
Utbildningsförvaltningen ställer sig kritiska till förslaget på 
ändring i socialtjänstförordningen, att elever vars skolplikt 
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upphört, men som inte fått utbildning i gymnasieskolan, 
borde ges möjlighet till kompletterande utbildning. Detta då 
man menar att frågan är reglerad utifrån det kommunala 
aktivitetsansvaret. Dock har socialtjänsten endast skyldighet 
att tillse tillgång till utbildning, men inget därutöver. Nu vill 
man från utredningens sida förtydliga att socialtjänsten måste 
se till att barnen får någon form av utbildning också senare i 
livet. Detta ställer vi oss positiva till. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) konstaterar att det finns två 
förslag till beslut: förvaltningens förslag och ett förslag från Andréa 
Hedin med flera (M), Jan Jönsson (L) och Claes Nyberg (C). 
Förslagen ställs mot varandra och ordföranden finner att nämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 
Handlingar i ärendet 

 UTBF 2023/7052-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande - För 
barn och unga i samhällsvård 

 UTBF 2023/7052-1.1 Remiss - Betänkandet - För barn och 
unga i samhällsvård (SOU 2023:66) volym 1 

 UTBF 2023/7052-1.2 Remiss - Betänkandet - För barn och 
unga i samhällsvård (SOU 2023:66) volym 2 
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§ 11 
Inrätta kommunstyrelsens råd för nationella minoriteters 
rättigheter  
Remiss från kommunstyrelsen, dnr. KS 2023/444 
UTBF 2023/7070 
 

Beslut  
1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Reservationer 
Vice ordföranden Andréa Hedin med flera (M) reserverar sig mot 
nämndens beslut till förmån för eget förslag till beslut som 
redovisas under protokollets rubrik "Förslag till beslut". 
  
Jan Jönsson (L) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för 
eget förslag till beslut som redovisas under protokollets rubrik 
"Förslag till beslut". 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat förslag om att ”Inrätta 
kommunstyrelsens råd för nationella minoriteters rättigheter” till 
utbildningsnämnden för yttrande. 
  
I enlighet med kommunfullmäktiges budget 2023 har 
kommunstyrelsen, i nära samarbete med de nationella 
minoritetsföreningarna, haft i uppdrag att utreda formerna för 
samråd. Översynen visar att stadens arbete med nationella 
minoriteters rätt till inflytande behöver förbättras och tydliggöras. 
Stadsledningskontoret föreslår därför att staden ska inrätta ett råd 
för nationella minoriteters rättigheter under kommunstyrelsen. 
  
Utbildningsnämnden ställer sig bakom kommunstyrelsens förslag. 
Utbildningsnämnden delar kommunstyrelsens bedömning att 
inrättandet av ett råd för de nationella minoriteternas rättigheter kan 
bidra till ett strategiskt och strukturerat arbete med de nationella 
minoritetsfrågorna i staden. 
  
Utbildningsförvaltningen föreslår att utbildningsnämnden 
godkänner utbildningsförvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
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Ärendets beredning 
Ärendet har beretts av grundskoleavdelningen i samverkan med 
gymnasieavdelningen. 
  
Ärendet har behandlats i samverkan med den fackliga 
samverkansgruppen den 13 februari 2024. Ärendet har även 
behandlats av utbildningsnämndens råd för funktionshinderfrågor 
vid sammanträdet den 14 februari 2024. 
  
Förvaltningens förslag till beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslår att utbildningsnämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Vice ordföranden Andréa Hedin med flera (M) föreslår att 
utbildningsnämnden beslutar enligt Moderaternas förslag till beslut 
enligt följande: 
  

1. att avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2. att därutöver anföra: 

  
I Sverige finns fem erkända nationella minoriteter: judar, 
romer, samer, sverigefinnar och tornedalingar. Samer är 
också ett urfolk. Rätten till delaktighet och inflytande regleras 
i lagen (2009:724) om nationella minoriteter och 
minoritetsspråk. 
  
Den här rätten till delaktighet och inflytande är mycket viktig. 
Men vi är inte av uppfattningen att vi ska inrätta ett nytt råd 
för nationella minoritets rättigheter under kommunstyrelsen 
med 20 arvoderade ledamöter för att tillgodose dessa 
rättigheter. Vi ser en uppenbar risk att ett råd leder till att 
minoritetsfrågor inte får tillräckligt mycket uppmärksamhet i 
det dagliga arbetet, utan begränsas just till rådets fyra 
planerade sammanträden per år. Detta gäller inte minst den 
judiska minoritetens rätt till delaktighet och inflytande, som 
är särskilt angeläget just nu när antisemitismen tyvärr ökar.   
  
Stockholm är idag förvaltningsområde för finska, meänkieli 
och samiska och har ett ansvar för att de åtaganden som 
medföljer uppfylls. I de fall som brister upptäcks bör i första 
hand åtgärder vidtas för att rätta till dessa tillsammans med 
exempelvis Länsstyrelsen eller Sametinget. Centralt för 
Moderaternas inställning i minoritetspolitiken är att 
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minoriteters rättigheter ska tillgodoses. Men det finns andra, 
mer effektiva, verktyg än att inrätta ett nytt råd under 
kommunstyrelsen. 
  

Jan Jönsson (L) föreslår att utbildningsnämnden beslutar enligt 
Liberalernas förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
2. Att istället anföra följande: 

  
Liberalerna ställer sig positiva till införandet av 
kommunstyrelsens råd för nationella minoriteters rättigheter. 
Vi delar bilden att ett råd för nationella minoriteters 
rättigheter skulle stärka de nationella minoriteternas rätt till 
delaktighet och inflytande. 
  
Vi menar att staden också bör överväga hur HBTQI-frågorna 
behandlas då en del andra kommuner, till exempel Göteborg 
och Gävle, inrättat HBTQI-råd. 
  
Ett förslag kunde vara att titta på Göteborgs HBTQI-råd som 
förutom att lämna yttranden och vara ett kommunalt 
remissorgan ska ta initiativ till utvecklingsinsatser och 
förbättringar för hbtqi-personer i Göteborg. En gång per år 
ska rådet också anordna ett öppet möte, dit alla är välkomna 
för att lämna synpunkter och ge förslag på hur Göteborg ska 
bli en öppen och inkluderande stad. Särskilt vänder sig de 
öppna mötena till enskilda HBTQI-personer i Göteborg som 
inte är organiserade i föreningar eller nätverk. 
  
Vi har i staden olika råd för att ta tillvara olika gruppers 
intressen när det kommer till ärenden som är på väg fram 
eller beslut ska fattas. Vi menar att staden centralt kan ta sig 
an också HBTQI-frågorna på ett mer samordnat sätt inom 
ramen för ett HBTQI-råd. 
Frågan är aktualiserad av den samtida debatten där det finns 
starka krafter som vill trycka tillbaka vunna rättigheter. Vi 
vill att staden utreder formerna för ett sådant samråd. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) konstaterar att det finns tre 
förslag till beslut: förvaltningens förslag, ett förslag från vice 
ordföranden Andréa Hedin med flera (M) och ett förslag från Jan 
Jönsson (L). Förslagen ställs mot varandra och ordföranden finner 
att utbildningsnämnden beslutar enligt förvaltningens förslag till 
beslut. 
  
Särskilt uttalande 
Claes Nyberg (C) anmäler ett särskilt uttalande enligt följande: 
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De nationella minoriteterna i Sverige är judar, romer, samer, 
sverigefinnar och tornedalingar och de nationella 
minoritetsspråken är finska, jiddisch, meänkieli, romani chib 
och samiska. De grupper som är nationella minoriteter har 
olika bakgrund, kultur och historia men gemensamt är att alla 
har långvarig historisk närvaro i landet och är en viktig del av 
Sveriges historia. Sverige ratificerade också för över 20 år 
sedan Europarådets minoritetskonventioner, 2010 trädde 
minoritetslagen i kraft och lagen förstärktes 2019. Sverige har 
därmed åtagit sig att vidta lämpliga åtgärder för att inom alla 
områden av det ekonomiska, sociala, politiska och kulturella 
livet främja fullständig jämlikhet mellan nationella 
minoriteter och den övriga befolkningen. De nationella 
minoriteternas rättigheter gäller i hela samhället och inte 
minst vilar ett stort ansvar på kommuner att främja 
minoritetsspråken, sprida information och se till att de som 
tillhör de nationella minoriteterna får möjlighet till 
delaktighet och inflytande i frågor som rör dem. Stockholms 
stad är dessutom förvaltningsområde för finska, meänkieli 
och samiska, vilket bland annat ger rätt att kommunicera med 
staden på sitt språk i tal och skrift samt rätt att få äldreomsorg 
på sitt minoritetsspråk. 
  
Centerpartiets välkomnar att ett råd för nationella minoriteters 
rättigheter inrättas. Trots att det skett en del positiv utveckling 
på området så krävs det långsiktighet, nya verktyg och 
samråd för att stärka arbetet med nationella minoriteters 
rättigheter.  Dock saknar vi från Centerpartiet både i 
tjänsteutlåtandet från förvaltningen samt i underlaget att det 
är skillnad på vilka skyldigheter staden har gentemot samer, 
tornedalingar samt sverigefinnar i förhållande till övriga 
nationella minoriteter eftersom Stockholm är 
förvaltningskommun åt dessa. Både stadens och 
minoriteternas utgångspunkt blir annorlunda vad gäller just 
dessa grupper. Centerpartiet vill därför särskilt 
uppmärksamma vikten av att säkerställa språk- och 
kulturkompetensen i äldreomsorgen. Stockholm behöver 
stärka medarbetarnas kompetens och informationen till bland 
annat personer som tillhör de nationella minoriteterna. 
  
Det är mycket bra att man uppmärksammar nationella 
minoriteters högtider men det är inte på något sätt tillräckligt 
för att uppfylla de lagstadgade rättigheter som samer, 
tornedalingar eller sverigefinnar har inom äldreomsorgen i 
enlighet med stadens status som förvaltningsområde. 
  
Vidare står det i underlagen att rådet inte ska fatta beslut utan 
fungera som en remissinstans vilket vi menar skapar en 
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otydlighet kring huruvida rådet ska besluta om skriftliga 
yttranden eller enbart fungera som en diskussionsklubb. 
  

Ersättaryttrande 
Frida Bondesson (KD) anmäler ett ersättaryttrande enligt följande: 
  

Inflytande och värnande av minoriteters rättigheter är en 
lagstadgad och viktig princip. Kommunstyrelsens förslag att 
inrätta ett kommunstyrelsens råd för nationella minoriteters 
rättigheter är i sig ett lovvärt förslag, med ambitionen att 
skapa en formell struktur för samråd om strategiska frågor. 
Dock ser Kristdemokraterna risken att det blir ytterligare en 
arvoderad instans med begränsat inflytande som riskerar att 
fragmentera samrådet med nationella minoriteter ytterligare. 
  
I Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande (dnr KS 2023/444) 
konstateras det att ett inrättande av ett kommunstyrelsens råd 
för nationella minoriteters rättigheter inte fullgott kan 
säkerställa att de nationella minoriteternas rättigheter och 
inflytande tillvaratas i stadens verksamhet. Utan att det även 
”behöver kompletteras med andra former av samråd”. Det 
specificeras dock inte om det är de redan etablerade samråden 
som åsyftas, eller nya former. 
  
Kristdemokraterna ser därför en risk i att inrättandet av ett 
kommunstyrelsens råd för nationella minoriteters rättigheter 
snarare blir en symbolpolitisk handling än en förbättring av 
nationella minoriteters rättigheter. En symbolpolitisk 
handling som dessutom är kostnadsdrivande i ett redan 
ansträngt ekonomisk lägen. Vi ställer oss därför negativa till 
att inrätta ett kommunstyrelsens råd för nationella 
minoriteters rättigheter i Stockholm.  

 
Handlingar i ärendet 

 UTBF 2023/7070-2 (Godkänd - R 2) Tjänsteutlåtande - 
Kommunsstyrelsens råd för nationella minoriteter 

 UTBF 2023/7070-1.1 (Godkänd - R 3) KS 2023/444 
Tjänsteutlåtande - Inrätta kommunstyrelsens råd för 
nationella minoriteters rättigheter  

 UTBF 2023/7070-1.2 Bilaga - Instruktion för 
kommunstyrelsens råd för nationella minoriteter rättigheter 
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§ 12 
Stockholms stads säkerhetsprogram  
Remiss från kommunstyrelsen, dnr 2023/1267 
UTBF 2023/6793 
 

Beslut  
1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Reservationer 
Vice ordföranden Andréa Hedin med flera (M) reserverar sig mot 
nämndens beslut till förmån för eget förslag till beslut som 
redovisas under protokollets rubrik "Förslag till beslut". 
  
Jan Jönsson (L) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för 
eget förslag till beslut som redovisas under protokollets rubrik 
"Förslag till beslut". 
  
Claes Nyberg (C) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för 
eget förslag till beslut som redovisas under protokollets rubrik 
"Förslag till beslut". 
  
Linnéa Vinge (SD) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån 
för eget förslag till beslut som redovisas under protokollets rubrik 
"Förslag till beslut". 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat ”Stockholms stads 
säkerhetsprogram” till utbildningsnämnden för yttrande. 
Stockholms stads säkerhetsprogram föreslås ersätta ”Stockholms 
stads säkerhetsprogram 2020–2023” (dnr. KS 2019/1543) och utgör 
en revidering av det tidigare säkerhetsprogrammet. 
  
Programmet utgör en konkretisering av den lagstiftning som styr 
kommuners och regioners åtaganden gällande olika former av 
krisberedskap. Programmet slår fast övergripande mål för stadens 
säkerhetsarbete och beskriver stadens skyddsvärden och 
övergripande hotbild. Programmet tydliggör ansvarsfördelningen 
för säkerhetsarbetet inom staden och betydelsen av att bedriva ett 
systematiskt säkerhetsarbete. 
  
Förvaltningen bedömer att det reviderade säkerhetsprogrammet 
utgör en bra grund för ett målinriktat arbete som utgår från stadens 
höga ambition rörande säkerhets- och beredskapsfrågorna. 
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Förvaltningen efterlyser samtidigt en beskrivning av hur 
beredskapsfrågan ska hanteras i förhållande till den verksamhet som 
bedrivs av enskilda huvudmän. 
  
Utbildningsförvaltningen föreslår att nämnden godkänner 
förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Ärendets beredning 
Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning i 
samverkan med grundskoleavdelningen samt gymnasieavdelningen. 
  
Ärendet har behandlats i samverkan med den fackliga 
samverkansgruppen den 13 februari 2024. Ärendet har även 
behandlats av utbildningsnämndens råd för funktionshinderfrågor 
vid sammanträdet den 14 februari 2024. 
  
Förvaltningens förslag till beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslår att utbildningsnämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Vice ordföranden Andréa Hedin med flera (M) föreslår att 
utbildningsnämnden beslutar enligt Moderaternas förslag till beslut 
enligt följande: 
  

1. att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 
2. att därutöver anföra 

  
Omvärldsläget som råder inför antagandet av ett nytt 
säkerhetsprogram skiljer sig markant från den situation som 
rådde vid antagandet av det föregående programmet. Idag 
råder det krig i vårt närområde till följd av Rysslands 
orättfärdiga invasion av Ukraina och säkerhetsläget är 
osäkrare än på länge. Sverige är också utsatt för en 
omfattande desinformationskampanj som påverkar samhällets 
stabilitet. Klimatförändringar ställer också krav på stadens 
beredskap att hantera händelser som kan vara 
samhällsstörande. 
  
I egenskap av huvudstad och landets ekonomiska, politiska, 
kulturella och mediala centrum kan Stockholm antas vara 
särskilt utsatt för antagonistiska hot, attentat och dödligt våld. 
Då Stockholm stad ansvarar för nästan en tiondel av landets 
befolkning är det angeläget att säkerhetsarbetet fungerar väl. 
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God beredskap och redundans i stadens verksamheter och 
digitala system ska aldrig vara valbart. 
  
Säkerhetsprogrammet är tätt sammanlänkat med andra 
stadsövergripande styrdokument och det är angeläget att 
samordningen mellan central och lokal nivå fungerar på ett 
tillfredsställande sätt. Det nya säkerhetsprogrammet 
konstaterar att den centrala krisledningen ska öva årligen och 
kriskrisledningsnämnden minst en gång per mandatperiod. 
Med anledning av det osäkra omvärldsläget framhåller vi 
vikten av att förvaltningar, nämnder och styrelser också har 
fått möjlighet att öva på olika potentiella scenarion. 
  
Säkerhetsprogrammet kan inte vara ett statiskt dokument 
under programperioden utan behöver syfta till att konkret 
stärka Stockholms motståndskraft och beredskap. Under 
fokusområdet beredskap anser vi att det behövs skarpa 
skrivningar angående tillgången till skyddsrum då 
programmet saknar det helt i sin nuvarande form. En stark 
motståndskraft i Stockholm förutsätter också att medborgare 
har kännedom och kunskap om stadens säkerhetsarbete. 
Nämnder och styrelsers ansvar för att kontinuerligt arbeta 
med informationskampanjer bör också förtydligas för att 
uppnå programmets intentioner. 
  
Då Stockholm har en stor andel fristående aktörer som är 
verksamma inom exempelvis omsorg och utbildning möter 
dessa verksamheter också tusentals stockholmare. 
Säkerhetsprogrammets skrivningar gällande civilsamhälle och 
näringsliv är för tunna och det är angeläget att det finns en 
struktur för samverkan även med aktörer utanför stadens 
organisation som inte omfattas av Samverkan 
Stockholmsregionen (SSR). Detta bör kompletteras och 
förtydligas utifrån samtliga fokusområden i programmet. 
  
Vi vill också betona vikten av att Stockholm samarbetar 
internationellt där erfarenheter och arbetssätt kan delas för att 
bättre förbereda staden på samhällsstörande händelser. Under 
föregående mandatperiod blev Stockholm medlemmar i 
Counter Terrorism Preparedness Network (CTPN), ett 
nätverk av städer, akademiker och oberoende experter vars 
syfte är att stärka strategisk beredskap och utgör ett gott 
exempel på kunskapsutbyte. 
  

Jan Jönsson (L) föreslår att utbildningsnämnden beslutar enligt 
Liberalernas förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
2. Att istället anföra följande: 
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Vi saknar ett fokus på cybersäkerhetsperspektivet. Det 
framgår av ärendet att stadens nämnder och bolag ansvarar 
för arbetet, med stöd av stadens säkerhetsskyddschef som har 
det övergripande ansvaret. Detta är av stor vikt: alla stadens 
verksamheter med digital verksamhet behöver ha beredskap 
för cyberattacker, samtidigt som det behöver finnas ett 
centralt stöd i staden att få. 
  
Frågan återstår hur man säkerställer efterlevnad i respektive 
nämnd/bolag. Att enbart göra en analys räcker inte. 
Kontinuerlig revision av regelefterlevnad och systematiskt 
cybersäkerhetsarbete är av yttersta vikt. Även i system som 
köps in från underleverantörer och som driftas av tredjepart. 
Detta har blivit tydligt under se senaste veckorna. 
  
Vi menar att termen "cybersäkerhet" behöver synas på fler 
platser. Det är korrekt att "cyberförsvar" är ett militärt 
ansvarsområde, men det dagliga ansvaret för cybersäkerhet 
ligger hos det civila, och ska så göra. Det borde få ett större 
utrymme under en egen fokuspunkt i dokumentet. 
  
Det framgår av ärendet vidare att "Nämnder och 
bolagsstyrelser ska bidra till utveckling och goda 
beslutsunderlag genom att dokumentera och rapportera 
händelser, incidenter, lägesbilder och andra iakttagelser som 
kan påverka stadens säkerhet."  Här menar vi att nämnder och 
bolag också borde få en månadssammanställning på digitala 
incidenter och risker. Mycket information från verksamheten 
levereras i övrigt när det kommer till säkerhetsfrågor, men 
just den digitala delen saknas. Nämnder och bolagsstyrelser 
bör kunna redovisa en generell överblick på vilka hotbilder 
som finns, och hur dessa motverkas. Cybersäkerhet behöver 
få utrymme i stadens forum på samma sätt som när vi följer 
upp verksamheten i övrigt.  
  
Under punkten om säkerhetsskydd nämns "signalskydd" 
specifikt. Detta är viktigt, men med tanke på införandet av 
EU-direktivet NIS2 som införlivas senast 17 oktober 2024 i 
svensk lagstiftning så kommer troligen ansvarsområdet 
utökas. Här hade vi i skrivelsen velat se fler aspekter av 
informationssäkerheten. Det skulle tydligt behöva framgå att 
krav ställs vad gäller efterlevnad av stadens 
säkerhetsskyddsregler i enlighet med gällande 
lagstiftning och krav på god hygien inom cybersäkerhet. 
Bland annat kryptering av data, kontinuerlig övervakning av 
system, rutiner för incidenthantering och andra relevanta 
säkerhetsfunktioner. 
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Ur ett skolperspektiv skulle vi vilja se att 
Säkerhetsprogrammet adresserade hot mot lärare. Det är 
viktigt att Utbildningsförvaltningen aktivt uppmuntrar 
medarbetare att rapportera incidenter i stadens IA-system. 
Ifjol rapporterade tidningen Vi Lärare att antalet anmälningar 
av hot och våld mot lärare under en tioårsperiod mer än 
fördubblats samtidigt som antalet barn i grundskoleåldern 
bara har ökat med drygt 20 procent. 
  

Claes Nyberg (C) föreslår att utbildningsnämnden beslutar enligt 
Centerpartiets förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Att delvis godkänna förslag på nytt säkerhetsprogram 
2. Att därutöver anföra följande: 

  
Vi i Centerpartiet välkomnar revideringen av Stockholms 
stads viktiga säkerhetsprogram men saknar resonemang kring 
det stora ansvar staden rimligtvis borde ha för 
förtroendevalda politikers säkerhet. Den politiska debatten 
har blivit råare och färre engagerar sig i politiska partier idag 
samtidigt som att hotet mot förtroendevalda ökar. 25 procent 
av alla förtroendevalda har någon gång varit utsatta för någon 
form av trakasserier, hot eller våld enligt Brottsförebyggande 
rådet. Det är ett hot mot individer såväl som familjer och i 
förlängningen hela vårt demokratiska samhälle. 
  
Hot och hat mot förtroendevalda lyfts visserligen som ett eget 
avsnitt i säkerhetsprogrammet men inriktningen och 
ambitionen tycks inte ha följt med den komplexa hotbild som 
förtroendevalda allt för ofta utsätts för i sin roll som 
beslutsfattare. De påverkansförsök och hot som 
förtroendevalda kan utsättas för i sitt beslutfattande är mer 
komplex än den säkerhet som är specifikt kopplat till 
nämnder och bolagens fysiska möten. Hotfulla situationer och 
våld kan uppstå utifrån att en person har ett politiskt uppdrag. 
  
Hotet mot de demokratiska processerna kan komma från olika 
håll. Stater, aktörer inom den organiserade brottsligheten och 
enskilda missnöjda medborgare kan genom hot, politisk 
påverkan och hat ha direkt inverkan på politiska beslut inom 
t.ex. socialtjänst, tillsyn, upphandling m.m. De 
förtroendevalda som lyfts särskilt i programmet: borgarråd, 
fullmäktiges presidium och gruppledare utgör en allt för snäv 
krets. Det ter sig till exempel märkligt och som en tydlig brist 
i programmet att fullmäktigeledamöters säkerhet inte nämns. 
Stadsledningskontoret borde rimligtvis ha och ta ett särskilt 
ansvar även för dessa. 
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Det knappa stycket som berör förtroendevalda i 
säkerhetsprogrammet bemöter inte den komplexa och 
mångfacetterade hotbilden som stadens förtroendevalda 
riskerar att möta i dagens samhälle. Stockholms stad behöver 
på en övergripande nivå säkerställa att vår liberala demokrati 
värnas och att politiskt engagerade personer känner sig trygga 
i sitt arbete och engagemang över hela staden. 
  
I programmet saknas också en utvecklad problematisering av 
riskerna inom skolområdet vid händelse av intrång i stadens 
digitala system. Särskild vikt borde exempelvis sättas till att 
skydda Barn- och elevregistret samt befintliga underlag för 
betyg- och bedömning för elever som just nu finns i stadens 
skolor. En förlust av denna data, eller fördröjning i 
återställande kan allvarligt påverka medborgarnas 
rättssäkerhet i form av tillgång till underlag som visar deras 
meriter utifrån genomförd eller kommande 
myndighetsutövning. På samma sätt är det av yttersta vikt att 
information om barns och vårdnadshavares bostadsadresser 
inte, som tidigare skett vid intrång i Skolplattformen, lagras 
med bibehållen säkerhet och även inte riskerar att raderas i 
det fall skola och samverkans partners för sociala insatser 
behöver ha tillgång till dessa uppgifter. 
  
Därtill är det en brist att när det kommer till Stockholms 
brandförsvars verksamhet sätts ambitionerna endast kopplat 
till skyddet mot olyckor. Det viktiga arbetet som 
räddningstjänsten har i att stärka det civila försvaret och inte 
minst befolkningsskyddet framkommer inte alls. Enligt lag 
mot skydd mot olyckor har räddningstjänsten också en roll 
under höjd beredskap och krig, inte minst kopplat till 
möjligheten att ta emot civilpliktiga men också för transporter 
av skadade och befolkningsskydd. Nu har civilplikten åter 
aktiverats och det måste finnas en förmåga att använda dessa 
på bästa sätt, både i utbildning och övning och en plan för hur 
dessa ska användas skarpt vid behov. Det är ett underbetyg att 
uppgiften inte ens syns i ett program som syftar flera år 
framåt, i en tid av krig i vårt närområde som dessutom 
riskerar sprida sig till fler länder kommande år. 
  

Linnéa Vinge (SD) föreslår att utbildningsnämnden beslutar enligt 
Sverigedemokraternas förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Att delvis bifalla tjänsteutlåtandet 
2. Att därutöver anföra: 

  
I  remissen gällande Stockholm stads säkerhetsprogram är 
vänsterextremistiska miljöer inte inkluderade i kategorin för 
de största hoten mot demokratin,  endast islamistiska och 
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högerextremistiska miljöer pekas ut. Den bedömningen 
skiljer sig från Säkerhetspolisens aktuella lista, som 
även  inkluderar den vänsterextrema miljön. 
  
Vi efterfrågar därför en komplettering av 
säkerhetsprogrammet. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) konstaterar att det finns fem 
förslag till beslut: förvaltningens förslag, ett förslag från vice 
ordföranden Andréa Hedin med flera (M), ett förslag från Jan 
Jönsson (L), ett förslag från Claes Nyberg (C) och ett förslag från 
Linnéa Vinge (SD). Förslagen ställs mot varandra och ordföranden 
finner att utbildningsnämnden beslutar enligt förvaltningens förslag 
till beslut. 

  
Ersättaryttrande 
Frida Bondesson (KD) anmäler ett ersättaryttrande enligt följande: 
  

Stadens säkerhetsprogram utgör ett viktigt styrdokument i en 
orolig tid. Sedan det föregående programmet togs fram har 
världen genomgått en pandemi, Europa har drabbats av ett 
konventionellt invasionskrig i Ukraina och i Sverige har 
terrorhotsnivån höjts till fyra på en femgradig skala. 
  
Vi välkomnar tillägget i programmet om att samhällsviktig 
verksamhet och kritiska beroenden för 
kommunorganisationen ska hålla samma höga säkerhet 
oavsett om verksamheten sköts i egen eller extern regi. Likaså 
välkomnar vi stadsledningskontorets ökade kapacitet kopplat 
till kris- och krigsorganisation, som del av totalförsvaret. 
  
Vi är dock skeptiska till att informationssäkerhet och otillåten 
påverkan helt eller delvis bryts ut. Delar av dessa områden 
kan av förklarliga skäl omhändertas i stadens kvalitets- och 
trygghetsprogram, men vi menar att såväl 
informationssäkerhet och otillåten påverkan fortsatt behövs 
även i säkerhetsprogrammet. Infiltrationsrisker i 
organisationen samt it-attacker mot kommunens system utgör 
en viktig säkerhetsaspekt som behöver hanteras tillsammans 
med rättsväsendet. 
  
Avslutningsvis beklagar vi att vänsterstyret inte verkar ha 
prioriterat säkerhetsprogrammet tillräckligt. Det tidigare 
säkerhetsprogrammet har redan löpt ut och det glapp som nu 
uppstår till dess att fullmäktige behandlar ärendet under våren 
är anmärkningsvärt med tanke på dagens svåra säkerhetsläge. 

 

Sida 49 (59)



 
 

Utbildningsnämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2024 
 

2024-02-22 

Handlingar i ärendet 
 UTBF 2023/6793-2 (Godkänd - R 2) Tjänsteutlåtande - 

Stockholms stads säkerhetsprogram 
 UTBF 2023/6793-1.1 KS 2023/1267 Bilaga 1 
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§ 13 
Motion om demokratiprao på stadens förvaltningar för 
Stockholms högstadieelever  
Remiss från kommunstyrelsen, dnr. KS 2023/1147 
UTBF 2023/6370 
 

Beslut  
1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Reservation 
Jan Jönsson (L) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för 
eget förslag till beslut som redovisas under protokollets rubrik 
"Förslag till beslut". 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat motionen ”Inför demokratiprao på 
stadens förvaltningar för Stockholms högstadieelever” av Hanna 
Wistrand (L) till utbildningsnämnden för yttrande. I motionen 
föreslås att staden utreder möjligheterna att erbjuda demokrati-
praoplatser för stadens högstadieelever för att på så sätt öka 
förståelsen och kunskapen i hur lokal demokrati fungerar och hur 
den genomförs i Stockholm. 
  
Förvaltningen välkomnar förslaget att fortsätta erbjuda praoplatser 
inom stadens centrala förvaltningar. Det är viktigt att erbjudandet 
omfattar adekvata och meningsfulla arbetsuppgifter för de elever 
som berörs. Att enbart fokusera på demokrati under elevernas prao 
är samtidigt inte förenligt med gällande lagstiftning då syftet med 
prao är att eleverna ska få kunskaper om framtida val av yrke och 
utbildning. 
  
Utbildningsförvaltningen föreslår att utbildningsnämnden 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det till 
kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 
Ärendets beredning 
Ärendet har beretts inom grundskolavdelningen i samverkan med 
avdelningen för personal och kompetensförsörjning. 
  
Ärendet har behandlats i samverkan med den fackliga 
samverkansgruppen den 13 februari 2024. Ärendet har även 
behandlats av utbildningsnämndens råd för funktionshinderfrågor 
vid sammanträdet den 14 februari 2024. 
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Förvaltningens förslag till beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslår att utbildningsnämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Jan Jönsson (L) föreslår att utbildningsnämnden beslutar enligt 
Liberalernas förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut 
2. Att därutöver anföra följande: 

  
Utbildningsförvaltningen menar att prao ska gå ut på att lära 
sig yrken, och motsätter sig därför Liberalernas motion. Vi 
förstår det som att förvaltningen missförstått motionens 
intention, detta då vi ser att yrken i exempelvis 
förvaltningsledningar också i högsta grad utgör yrken. Till 
exempel skulle man från stadens sida kunna ha praoplatser 
inom rotlar, nämndsekretariat eller 
förvaltningsledningsstaber. 
  
Som inspiration skulle utbildningsförvaltningen kunna ta 
kontakt med kulturförvaltningen vars praoelever, som får 
praoa på förvaltningens centrala administration, får träffa 
ansvariga politiker och borgarrådssekreterare i Stadshuset 
samt delta vid nämndsammanträden. Prao-eleverna har visat 
intresse för den demokratiska processen och tyckt att det varit 
spännande att få besöka stadshuset och politikerna och få mer 
insyn i beslutsprocesserna. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) konstaterar att det finns två 
förslag till beslut: förvaltningens förslag och ett förslag från Jan 
Jönsson (L). Förslagen ställs mot varandra och ordföranden finner 
att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 
Handlingar i ärendet 

 UTBF 2023/6370-2 (Godkänd - R 2) Tjänsteutlåtande - 
Motion om att införa demokratiprao på stadens förvaltningar 
för Stockholms högstadieelever 

 UTBF 2023/6370-1.1 Motion om inför demokratiprao på 
stadens förvaltningar för Stockholms högstadieelever 
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§ 14 
Motion om lunch till självkostnadspris för 
ålderspensionärer i Stockholms kommunala skolor  
Remiss från kommunstyrelsen, dnr. KS 2023/1200 
UTBF 2023/6659 
 

Beslut  
1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Reservation 
Linnéa Vinge (SD) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån 
för eget förslag till beslut som redovisas under protokollets rubrik 
"Förslag till beslut". 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat motionen om ”Lunch till 
självkostnadspris för ålderspensionärer i Stockholms kommunala 
skolor” av Emelie Wassermann (SD) till utbildningsnämnden för 
yttrande. Motionären föreslår att stadens kommunala skolor ska 
erbjuda lunch till ålderspensionärer med syfte att bryta deras 
ensamhet och isolering och skapa en naturlig mötesplats mellan den 
yngre och äldre generationen. 
  
Förvaltningen konstaterar att det finns ett antal utmaningar relaterat 
till motionens förslag om lunch till självkostnadspris för 
ålderspensionärer i stadens kommunala skolor som behöver utredas 
vidare. Några av dessa utmaningar är till exempel ökad 
administrativ börda såsom hantering av betalning, 
momsredovisning och närvaroanmälan till skolan. Ytterligare en 
aspekt är de begränsade lokalytorna och sittplatserna. 
  
Inom utbildningsförvaltningens hotell- och restaurangprogram 
skulle det kunna finnas en möjlighet för äldre som önskar bryta den 
sociala isoleringen att besöka restaurang Flitiga Lisa på Stockholms 
Hotell och Restaurangskola. 
  
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar 
på remissen. 
 
Ärendets beredning 
Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning i 
samverkan med gymnasieavdelningen och grundskoleavdelningen. 
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Ärendet har behandlats i samverkan med den fackliga 
samverkansgruppen den 13 februari 2024. Ärendet har även 
behandlats av utbildningsnämndens råd för funktionshinderfrågor 
vid sammanträdet den 14 februari 2024. 
  
Förvaltningens förslag till beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslår att utbildningsnämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Linnéa Vinge (SD) föreslår att utbildningsnämnden beslutar enligt 
Sverigedemokraternas förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Att motionen tillstyrks 
2. Därutöver anföra följande: 

  
Ensamheten och isoleringen för våra äldre är ett växande 
problem, samtidigt ökar glappet mellan den yngre- och den 
äldre generationen och naturliga mötesplatser saknas. 
  
Det finns goda exempel där andra kommuner erbjuder lunch 
till ålderspensionärer i de kommunala skolorna. Detta bör gå 
att tillämpa även på Stockholms stads skolor förutsatt att det 
inte föreligger någon platsbrist. 
  
Skolmåltidsverksamheten kan användas bättre om fler ges 
möjlighet att dra nytta av de måltider som redan erbjuds. 
Dessutom skulle det bidra till att skapa mötesplatser över 
generationsgränserna. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) konstaterar att det finns två 
förslag till beslut: förvaltningens förslag och ett förslag från Linnéa 
Vinge (SD). Förslagen ställs mot varandra och ordföranden finner 
att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 
Handlingar i ärendet 

 UTBF 2023/6659-2 (Godkänd - R 2) Tjänsteutlåtande - 
Motion om lunch till självkostnadspris för ålderspensionärer 
i Stockholms kommunala skolor 

 UTBF 2023/6659-1.1 Motion om lunch till självkostnadspris 
för ålderspensionärer i Stockholms kommunala skolor 
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§ 15 
Motion om narkotikafria skolor  
Remiss från kommunstyrelsen, dnr. KS 2023/1136 
UTBF 2023/7026 
 

Beslut  
1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Reservation 
Linnéa Vinge (SD) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån 
för eget förslag till beslut som redovisas under protokollets rubrik 
"Förslag till beslut". 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat motionen ”Narkotikafria skolor – 
en självklarhet för en trygg skolmiljö och en given förutsättning för 
att bryta rekrytering till kriminella gäng” av Leif Söderström (SD) 
till utbildningsnämnden för yttrande. Motionären föreslår att 
Stockholms stad utreder möjligheten att upphandla en tjänst, som 
för stadens skolor tillhandahåller specialsökhundar för 
återkommande sökinsatser mot narkotika och vapen på 
överenskomna tider och platser. 
  
Möjligheten till narkotikasök med hundar finns redan idag och både 
grund- och gymnasieskolor i Stockholms stad samarbetar med såväl 
polisen som med andra aktörer kring hundsök. Förvaltningen 
utreder även möjligheterna att upphandla ett ramavtal som skolorna 
så småningom kan använda för avrop avseende denna typ av tjänst. 
  
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar 
på remissen. 
 
Ärendets beredning 
Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning i 
samverkan med grundskoleavdelningen och gymnasieavdelningen. 
  
Ärendet har behandlats i samverkan med den fackliga 
samverkansgruppen den 13 februari 2024. Ärendet har även 
behandlats av utbildningsnämndens råd för funktionshinderfrågor 
vid sammanträdet den 14 februari 2024. 
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Förvaltningens förslag till beslut 
1. Utbildningsnämnden godkänner utbildningsförvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen 
som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslår att utbildningsnämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Linnéa Vinge (SD) föreslår att utbildningsnämnden beslutar enligt 
Sverigedemokraternas förslag till beslut enligt följande: 
  

1. Att motionen tillstyrks 
2. Därutöver anföra följande: 

  
Våra skolor måste ge en trygg och säker miljö för våra elever. 
Den stora förekomst av narkotiska preparat som cirkulerar i 
samhället göt det extra viktigt att staden kan erbjuda en 
narkotikafri miljö i våra skolor. 
  
Skolorna bör därför i högre utsträckning samarbeta med polis 
för att garantera att skolorna är narkotikafria, och därmed 
även platser som kriminella gäng undviker. För att en sådan 
verksamhet ska fungera utan integritetskränkande åtgärder är 
narkotikahundar lämpliga. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Emilia Bjuggren (S) konstaterar att det finns två 
förslag till beslut: förvaltningens förslag och ett förslag från Linnéa 
Vinge (SD). Förslagen ställs mot varandra och ordföranden finner 
att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 
Handlingar i ärendet 

 UTBF 2023/7026-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande - 
Motion om narkotikafria skolor 

 UTBF 2023/7026-1.1 Motion om narkotikafria skolor - en 
självklarhet för en trygg skolmiljö och en given förutsättning 
för att bryta rekrytering till kriminella gäng 
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§ 16 
Övriga frågor  

Beslut  
  
Skrivelser för beredning 
Utbildningsnämnden överlämnar inkomna skrivelser till 
utbildningsförvaltningen för beredning enligt följande: 
  

 Skrivelse från (L) om politiska ungdomsförbunds deltagande 
på skolor 

 Skrivelse från (L) angående ukrainska barn 
 Skrivelse från (L) angående ”Det syns inte” 
 Skrivelse från (M), (L) och (C) - Hur säkerställer vi tillgång 

till Skolplattformen för personer utan personnummer? 
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